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Voorwoord van de redactie
Om meer te weten te komen over het verleden van de plaats 
waar je woont, je heem, kun je in de in de archieven duiken, 
met de oudere inwoners gaan praten of in de grond gaan 
graven. Dat laatste laten we over aan de archeologen. Van de 
eerste twee methodes zijn in deze uitgave van Den Heertgang 
voorbeelden te lezen. Als eerste het derde en laatste deel over 
de geschiedenis van het openbaar onderwijs in ons dorp tot 
1916. En als tweede het levensverhaal van een bijna 100-ja-
rige, die als klein kind bij een tante werd ondergebracht, omdat 
zijn moeder overleed. De twee verhalen schetsen een beeld 
van de afgelopen pakweg tweehonderd jaar in Gestel. Elk ver-
haal doet dat vanuit een ander perspectief.
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Verdere ontwikkeling van de openbare 
lagere school
Uit het leerlingenverloop blijkt3 dat de openbare 
school aanvankelijk nauwelijks te lijden heeft 
gehad van de stichting van de Franse (katho-
lieke) school. De oprichting van de arme meis-
jesschool ging wel ten koste van de openbare 
school, maar dat was logisch en was ook bewust 
beleid. In 1861 nemen de leerlingaantallen op 
alle drie scholen plots met 15 tot 20% af. Wat 
de oorzaak hiervan was, is niet bekend, maar 
te denken zou zijn aan het voorkomen van een 
besmettelijke ziekte of een plotselinge economi-
sche malaise. Vermoedelijk is de situatie erna 
op de scholen hersteld, maar dat kan door het 
ontbreken van cijfers 1862 t/m 1869 niet worden 
geverifieerd.

Uit de cijfers van de periode na 1870 blijkt het 
aanvankelijke succes van de oprichting van de 
arme-meisjesschool af te nemen. Verschillende 
meisjes prefereren toch de gewone openbare 
school. De katholieke Franse school is vanaf 
1862 echter flink in leerlingaantallen gegroeid, 

tot zij in 1875 stabiliseren. In 1875 zijn er ca. 50 
leerlingen op de meisjesschool, ca. 230 op de 
openbare school en ca. 260 op de katholieke 
school.

Hoe het zit met de schooldeelname? Om die 
vraag te beantwoorden kijken we eerst naar het 
jaarlijks aantal geboorten en de verhouding tot 
de schooldeelname. Het aantal geboorten lag in 
de periode 1851-1861 op ongeveer 72 per jaar 
en dat lijkt redelijk stabiel. Er zit ongeveer 7 jaar 
tussen geboorte en schooldeelname. Bij een 
zesjarige schoolduur zouden dan 434 kinderen 
de school kunnen bezoeken. 

In de periode 1851-1856 ligt de schooldeelname 
voor de openbare school op zo’n 280 leerlingen, 
maar liep daarna terug. Daarentegen namen de 
aantallen leerlingen op de meisjesschool vanaf 
1856 toe. In de jaren 1859 en 1860 is het totaal 
aantal leerlingen op de openbare- en de meis-
jesschool flink hoger, zo’n 370 en 340 leerlingen; 
in die twee jaren gingen méér jongens en méér 
meisjes naar school, waarbij mogelijk twee 

DE GESCHIEDENIS VAN DE OPENBARE LAGERE 
SCHOOL IN SINT-MICHIELSGESTEL TOT 1918.
DEEL 3
Ruud van Aart1

Dit is het derde en laatste deel van de geschiedenis van de openbare lagere school van Sint-
Michielsgestel. In de eerste twee delen werd de geschiedenis tot ongeveer 1875 besproken. De 
geschiedenis vangt aan bij de eerste vermelding van een school in 1593, die bij de kerk op het 
huidige Petrus Dondersplein stond. Het gaat dan om onderwijs dat door het gemeentebestuur 
werd georganiseerd. 
In 1806 werd het onderwijs een aangelegenheid van de centrale regering. Er werd onderscheid 
gemaakt tussen openbaar onderwijs en bijzonder onderwijs. Het eerste werd bekostigd uit de 
openbare kas, het tweede was particulier gefinancierd onderwijs. Er was centraal toezicht en 
aan de onderwijzers werden eisen gesteld. Schoolplicht was er nog niet. 
De oude school moest worden verlaten toen in 1836 de spits van de toren viel en het 
middenschip beschadigde en een nieuwe groter middenschip werd gebouwd. In 1842 werd het 
schoolgebouw op de Heesakkers, waar nu het Johan Frisoplein is, betrokken. Lang was er in 
Sint-Michielsgestel geen bijzonder onderwijs, maar rond 1850 waren er enkele initiatieven. Het 
particuliere initiatief van Reelick was geen lang leven beschoren. Wel succesvol was de lagere 
school De Ruwenberg, die in 1852 door de Fraters van Tilburg was opgericht, die er later ook 
handelsonderwijs zouden gaan geven. De school zou voor de betere stand zijn bestemd en er 
zouden veel leerlingen uit heel Brabant naar toe zijn gegaan, die daar werden voorbereid voor 
de priesterstudie en daar in pensionaat gingen2. Rond 1865 was deze school groter dan de 
openbare school. Na 1850 werden vanuit de openbare school ook een school voor arme meisjes 
en een avondschool opgericht. Het gemeentebestuur en de schoolleiding moeten dit als hun 
sociale plicht hebben gevoeld. 
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effecten hebben meegespeeld, te weten het 
succes van de meisjesschool en de iets hogere 
fractie geboorten in de jaren ervoor. Over de 
periode 1862-1869 hebben we geen cijfers, 
maar zijn de aantallen waarschijnlijk afgenomen. 
Vanaf 1870 lopen de leerlingaantallen op de 
openbare en de meisjesschool samen weer op, 
van 220 naar 290, waarbij ook hier het oplopen-
de geboortecijfer een rol moet hebben gespeeld.

Een aantal van ca. 25 kinderen ging naar de 
school in Den Dungen en die in Gemonde. Na-
tuurlijk gingen er ook Gestelse kinderen naar de 
katholieke Franse school. Maar die school telde 
ook veel kinderen uit omliggende gemeenten. 
Gaan we uit van een 30% uit die gemeenten, 
dan waren er in de periode tot 1860 zo’n 100 
Gestelse leerlingen. In dat geval zou de school-
deelname zo’n 92-93% zijn geweest.

Vergelijkend cijfermateriaal is nauwelijks voor-
handen. Voor 1835 bestond er een (landelijke) 
norm van 1 schoolgaand kind op 9 inwoners4, 
en als die norm ook zou worden toegepast 
op de periode vanaf 1850 zou dat voor Sint-
Michielsgestel neerkomen op 316 schoolgaande 
kinderen. De schooldeelname is in Sint-Mi-
chielsgestel dus zeker niet slecht.

Gedurende de hele (eerste) periode van 1851-
1861, met uitzondering van het jaar van oprich-
ting van de meisjesschool - toen lag de ver-
houding 1 op 1 – gingen er minder meisjes dan 
jongens naar de lagere school. Die verhouding 
lag globaal tussen de 0,85 en 0,9 meisjes ten 
opzichte van jongens, maar wisselde van jaar tot 
jaar vrij sterk. Meisjes werden kennelijk eerder 
van school gehouden dan jongens.

Het ging de openbare school na de oprichting 
van de Franse jongensschool aanvankelijk niet 
veel minder. Maar na 1862 zette zich in abso-
lute zin toch wel enige daling in. Dat is duidelijk 
in de cijfers te zien5. Minder goed te zien is 
de relatieve daling. Het aantal geboorten nam 
namelijk toe van gemiddeld ca. 72 per jaar in 
de periode tot 1860, naar gemiddeld 92 per 
jaar in de periode daarna. Vanaf 1870 bleef dit 
geboortecijfer gemiddeld op dit hogere niveau6. 
Die geboortegroei heeft de daling van het aan-
tal leerlingen (jongens) niet kunnen compense-
ren. Vermoedelijk is het de katholieke Franse 
jongensschool op de Ruwenberg geweest die 
heeft geprofiteerd van de absolute en relatieve 
daling van het aantal jongens op de openbare 
school.

De oudste klassenfoto in het archief van de heemkundevereniging is ca. 1887 gemaakt van een 
schoolklas van de openbare school. Links staat het hoofd L. Govers, rechts onderwijzer C.H. 
van Buuren. De derde onderwijzer is waarschijnlijk Joh. Th. Willems, die in 1893 door de school-
opziener berispt werd en in 1894 zijn ontslag nam, zoals verderop in dit artikel wordt vermeld.
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Het katholieke onderwijs moet stevig hebben 
getrokken. In 1878 telt de openbare school 
155 leerlingen, jongens en meisjes samen. in 
1885 zijn dat er 168, en dat is een aanmerke-
lijke daling ten opzichte van de periode ervoor. 
Rond 1875 bedroegen de leerlingaantallen nog 
225. Zullen de jongens in toenemende mate de 
school op de Ruwenberg hebben bezocht, de 
meisjes zullen de in 1879 opgerichte meisjes-
school van de Zusters van Tilburg zijn gaan 
bezoeken.

Schoolbezoek
Het schoolbezoek was in Sint-Michielsgestel 
alleszins redelijk. Toch was er nog wel reden 
tot zorg. In de hele beschouwde periode was 
het schoolbezoek in juli minder dan in januari. 
Het was een expliciet onderwerp in de school-
enquête van 1859 (zie tabel 3)7, maar ook uit de 
gemeenteverslagen weten we hoeveel kinderen 
er in de zomertijd wegbleven. Kinderen uit om-
liggende gemeenten, die van verder moesten 
komen lopen, hadden een nog lager opkomst-
percentage. 

Meisjes gingen de eerste jaren in juli minder 
naar school dan de jongens, maar na de oprich-
ting van de school voor arme meisjes, trok dat 
snel bij. Het schoolverzuim op de Franse school 
was de hele periode nihil, maar op de openbare 
lagere school was de opkomst in de zomer-
maanden ronduit slecht. Voor de jongens beliep 
het verzuim 20 tot 40%, bij de meisjes was het 
gemiddeld genomen iets gunstiger en waren er 
jaren bij dat in de zomer door hen zelfs in het 
geheel niet werd verzuimd.

Er waren ook wel andere redenen om thuis te 
blijven. Bij besmettelijke ziekten was de ge-
neesheer verplicht de burgemeester te infor-
meren opdat die passende maatregelen kon 
nemen. Hij kon bepalen dat kinderen alleen 
toegang hadden als voor hen een pokkenbriefje 

kon worden getoond. Ook kon hij de toegang 
tot school voor kinderen uit besmette gezinnen 
ontzeggen of zelfs de school sluiten. Maar de 
angst bij ouders zelf zal er ook toe hebben ge-
leid dat kinderen thuis werden gehouden en dat 
zelfs voor langere tijd. Zo is het opmerkelijk dat 
in 1872, als er roodvonk in het dorp heerst op 
de meisjesschool het aantal kinderen daalt van 
63 in april naar 34 in juli en dat ook gedurende 
het hele jaar 1873 zo blijft, waarna het aantal 
weer toeneemt. Ook bij de openbare school 
kunnen de besmettelijke ziekten de verklaring 
zijn van de eerder genoemde inzinking in de 
leerlingenaantallen.

Er waarde met name in 1866 - 1868 tyfus 
en pokken door het land en ook weer in 
1871-18738. In Sint-Michielsgestel is er over 
de eerste golf geen informatie omdat de 
gemeenteverslagen uit die periode ontbre-
ken. In het voorjaar van 1870 echter heerste 
de mazelen onder kinderen en in het najaar 
overleden drie personen aan tyfus. In 1871 
overleden zes personen aan pokken en 
heerste zij onder andere ten huize van de 
weduwe Schakenraad en bij de tuinman van 
Zegenwerp, Brekelmans. Mazelen was er in 
dat jaar op Herlaar bij de familie Sterks en 
Van Beers. In 1872 heerste er in 15 gezin-
nen roodvonk, waaraan 4 kinderen overle-
den; drie personen hadden tyfus, waaraan 
er één is overleden. In dat jaar besloot de 
gemeente in verband met die besmettelijke 
ziekten een afzonderlijk lijkenhuis op de 
algemene begraafplaats te laten bouwen. In 
1881 heerste er opnieuw mazelen, waaraan 
twee kinderen overleden en heerste rood-
vonk op de kostschool van de Ruwenberg. 
In mei 1883 braken de pokken uit bij een 
huisgezin in ’t Woud, waar drie gezinsleden 
aan overleden. Daarna maken de gemeen-
teverslagen geen melding meer van besmet-
telijke ziekten.
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Een andere reden om kinderen thuis te houden 
kan zijn geweest dat de schoolbijdrage voor de 
ouders te hoog werd. In 1855 was het jaarlijkse 
schoolgeld ƒ 1,20 voor degenen die ‘niet schrij-
ven’ en ƒ 1,60 voor die ‘schrijven’, welke aandui-
dingen waarschijnlijk moeten worden opgevat 
als de kinderen die nog niet aan schrijven toe 
waren en zij die dat wel waren. Kinderen uit 
arme gezinnen kregen kosteloos onderwijs. Zo 
werd in 1857 door de gemeente in totaal voor 71 
jongens en 27 meisjes het schoolgeld betaald. 
Dat was dus een vrij groot deel van de schoolbe-
volking. Het aantal liep echter terug, vermoede-
lijk als gevolg van gemeentelijk beleid. In 1860 
kregen nog maar 47 jongens en 7 meisjes koste-
loos onderwijs. Het kan een reden zijn geweest 
voor de terugloop van het aantal leerlingen in de 
jaren 1860-1861.

Vanaf 1861 werd als gevolg van nieuwe wet-
geving de schoolgeldregeling gewijzigd. Het 
schoolgeld zou vanaf dan een gemeentelijke 
heffing worden. Maar de gemeente zou, op 
aandrang van Gedeputeerde Staten (GS) alle 
Gestelse leerlingen van de heffing vrijstellen. 
Alleen nog voor de kinderen van buiten de ge-
meente, zouden de ouders schoolbijdrage moe-
ten betalen (25 cent per maand). De gemeente 
beschouwde de heffing van schoolgeld, net als 
GS, belemmerend voor de onderwijsdeelname9 
en schafte de schoolgeldheffing daarom voor de 
eigen schooljeugd af. 

Welk effect de afschaffing had op de school-
deelname is door het ontbreken van de cijfers 
helaas niet na te gaan. De vrijstellingsregeling 
stuitte bij omliggende gemeenten op bezwa-
ren, waarna het schoolgeld weer voor iedereen 
verplicht werd10. Zij werd vastgesteld op 25 cent 
per maand, voor het eerste, 20 voor het tweede 
en 15 cent voor elk volgende kind. De meeste 
gezinnen gingen dus meer schoolgeld betalen, 
bedeelden en onvermogenden werden opnieuw 
vrijgesteld.

Andere onderwijsverbeteringen
De rijksoverheid had in deze negentiende eeuw 
de zorg voor het onderwijs op zich genomen 
en trachtte deze ook te verbeteren. Belang-
rijke maatregelen betroffen de kwaliteit van de 
schoolmeesters en hun pedagogische en on-
derwijskundige aanpak, de klassengrootte, het 
toezicht, de gebouwen en de materialen. Ook 
de financiering kreeg aandacht, omdat het voor 

gemeenten een zware last was, die bij hen soms 
te weinig prioriteit kreeg.

Wilde een onderwijzer op een openbare school 
aan de slag dan was nodig: een bewijs van goed 
gedrag, een opleidingsgetuigschrift, een aan-
stelling (beroeping genoemd), waarvoor tussen 
minimaal drie en maximaal zes sollicitanten 
een vergelijkend examen nodig was en instem-
ming van de schoolopziener, van de plaatselijke 
schoolcommissie en van Gedeputeerde Staten. 
Je had dus niet zo maar een aanstelling op een 
openbare school. 

Voor het vergelijkend examen waren tenminste 
drie kandidaten nodig. Bevoegde schoolonder-
wijzers waren echter niet zeer ruim gezaaid. Het 
kwam geregeld voor dat er maar één of twee 
kandidaten waren en dat er dan bij GS toestem-
ming moest worden gevraagd om het vergelij-
kend examen tussen die twee uit te voeren.

De wet stond toe dat ook vrouwen in het school-
meesterschap werden toegelaten, maar er 
bestond toch wel een bepaalde rangorde: in 
1878 werd immers nog bepaald dat ‘wanneer de 
school in verscheidene klassen verdeeld is, het 
onderwijs in de laagste klassen bij voorkeur aan 
onderwijzeressen, dat in de hoogste klassen, 
behalve aan de scholen uitsluitend voor meisjes 
bestemd, bij voorkeur aan onderwijzers wordt 
opgedragen’.

1806: Art.13. Niemand zal binnen de Ba-
taafsche Republiek eenig LagerOnderwijs 
geven, dan die de vier navolgende vereisch-
ten bezit: Vooreerst: Dat hij zijn goed bur-
gerlijk en zedelijk gedrag door één of meer 
voldoende Getuigschriften kan bewijzen. Ten 
tweede : Dat hij de Algemeene Toelating tot 
het geven van Onderwijs erlangd hebbe. Ten 
derde: Dat hij, na en boven deze Algemeene 
Toelating, eene Aanstelling of Admissie tot 
deze of gene School , of voor deze of gene 
Plaats, wettiglijk verkregen hebbe. Ten 
vierde : Dat hij zich , na het verkrijgen eener 
Speciale Beroeping, Aanstelling of Admissie, 
met de Bewijsstukken, daartoe betrekkelijk, 
bij den Schoolopziener van het District of de 
Plaatselijke Schoolcommissie in persoon of 
schriftelijk vervoegd hebbe. Zijnde hieronder 
niet begrepen de Onderwijzers, welke in par-
ticuliere huizen inwonen, en aan kinderen, 
tot dat huis behoorende, onderwijs geven.
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Goede waar heeft een prijs
De belangstelling voor het onderwijzersvak was 
er wel, maar het was traditioneel geen erg ruim 
betaald beroep, daar is eerder al op gewezen. 
De honorering was vergelijkenderwijs laag, 
zodat er moest worden bijverdiend. Behalve 
een jaarwedde behoorde bij het ambt een vrije 
woning, ‘zoo mogelijk met eenen tuin’. De on-
derwijzer genoot in een dorp een zekere status, 
waaraan de aantrekkelijkheid van het beroep 
werd ontleend en dus niet aan de bezoldiging.

De hoofdonderwijzer was aanvankelijk ook een 
soort van eigen ondernemer. Dat wil zeggen, hij 
en de hulponderwijzer kregen van de gemeente 
een ‘tractement’, respectievelijk 200 en 100 
gulden per jaar. Dit loon werd aangevuld met 
de schoolbijdragen, die de hoofdonderwijzer 
zelf diende te innen. Voor arme gezinnen werd 
door de gemeente het schoolgeld betaald. Aldus 
werd de onderwijzer gestimuleerd goed en 
aantrekkelijk onderwijs te geven. Hoe beter im-
mers het onderwijs, des te meer de onderwijzer 
zou verdienen. Behalve het traktement kreeg 
de hoofdonderwijzer een vrije woning met grote 
tuin, een toelage van 40 gulden per jaar en 30 
gulden voor brandstoffen. 

Volgens de gemeenteverslagen betaalde de ge-
meente in de periode 1854 tot en met 1860 een 
vast bedrag van ƒ 243,74 voor de kosten van het 
openbaar onderwijs. Aan wie dat werd betaald 
en waarvoor, geven de gemeenteverslagen 
niet aan, maar aangenomen kan worden dat dit 
bedrag aan de hoofdonderwijzer werd betaald 
voor zijn kosten als boeken, pennen, kaarten en 
papieren11. In 1858 blijkt dat hij de voordelen bij 
gunstige inkoop zelf mocht houden. De gemeen-
te wilde zich waarschijnlijk zo weinig mogelijk 
belasten met de exploitatie van de school. Dat 
blijkt ook als in 1851 het interieur ten bedrage 
van ƒ 465 moet worden vernieuwd en zij de 
kosten afwentelt op de provincie (ƒ 100), het Rijk 
(ƒ 100) en de ingezetenen (voor de rest). 

Dat betekent ook dat als en indien de hulpon-
derwijzer meer loon kreeg, dat door de hoofdon-
derwijzer met hem werd besproken en betaald. 
Ook de onderwijzeressen van de meisjesschool 
kregen geen traktement van de gemeente, 
maar zullen door de hoofdonderwijzer uit zijn 
opbrengsten en vergoedingen zijn betaald. De 
meisjesschool werd immers beurtelings door de 
gemeente aangeduid als een school der eerste, 
respectievelijk van de tweede klasse. De Franse 
school viel wel onder de categorie van het par-

Een klassenfoto van de openbare school uit 1903. Onderwijzer linksboven: C.H.van Buuren. 
Linksonder het hoofd der school L.P. Govers. De onderwijzer rechts is P. Th.  van den Biggelaar 
of J. de Groen.  (foto BHIC, identificatienummer FOTOSM.0147)
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ticulier onderwijs en moest volledig gefinancierd 
worden uit de schoolbijdragen.

Na 1857 komt er als gevolg van de nieuwe 
onderwijswet een verandering in de financie-
ring van het openbaar onderwijs. Tot uitvoering 
komt het echter pas in 1861 na de onderwijsen-
quête van 1859 en de onderwijsregeling die het 
gemeentebestuur in het jaar erna vaststelde. De 
schoolexploitatie komt dan geheel voor reke-
ning van de gemeente en er komt een minimum 
loongarantie voor de onderwijzers. Voor een 
hoofdonderwijzer was het bedrag der jaarwedde 
volgens de wet van 1857 ten minste ƒ 400, voor 
een hulponderwijzer ten minste ƒ 200. Bij een 
grotere school behoorde (getrapt) een hoger 
minimum. Er kon ook nog een toelage van mini-
maal ƒ 25 worden toegekend12. 

De bedragen zijn minima, want er waren scho-
len waar de onderwijzers méér verdienden. De 
gemeente werd geacht haar hulponderwijzers te 
honoreren naar hun gebruikelijke inkomen. De 
feitelijke jaarwedden en toelagen werden door 
de gemeenteraad na goedkeuring van Gede-
puteerde Staten bepaald. Over het algemeen 
hield de Gestelse gemeenteraad zich aan de 
voorgeschreven minima. De schoolopziener 
had bij de gemeente nog gepleit voor hogere 
salarissen (zie kader verderop), maar dat had 
niet veel uitgehaald. De jaarwedde werd in Sint-
Michielsgestel in vier driemaandelijkse termijnen 
uitbetaald.

De gemeente betaalde in 1861: Aan de hoofon-
derwijzer Groos ƒ 610 per jaar, aan de hulpon-
derwijzer G.W.J. Korff bij zijn aanstelling in 1859 
ƒ 135 en nu ƒ 225 en er was een kwekeling, die 
een vergoeding van ƒ 35 ontving. Daarenboven 
kon de hoofdonderwijzer 10 cent per leerling 
boven het getal van 130 verdienen, een bonus-
regeling om de kwaliteit van het onderwijs te 
stimuleren. Daarnaast mocht Groos voor eigen 
rekening ook les geven op het niveau van het 
meer uitgebreid lager onderwijs, waartoe hij 
inmiddels de bevoegdheid had verkregen.

De school in Gemonde was kleiner dan die van 
Sint-Michielsgestel. De gemeente ging nu als 
één van de vier participanten meebetalen aan 
de salarissen van de onderwijzers daar. Dat was 
nieuw, want voordien betaalden de Gestelse 
ouders door middel van hun schoolgeldverplich-
ting. De hoofdonderwijzer ging er 400 gulden 

per jaar verdienen, de hulponderwijzer 200.

Loonstijgingen waren er in de periode daarna 
niet. In 1872 verdient de hoofdonderwijzer nog 
steeds hetzelfde als tien jaar eerder. Daar moet 
over geklaagd zijn, ook in andere plaatsen in 
Brabant. In dat jaar adviseert GS namelijk om 
de lonen te verhogen, omdat onderwijzers zo 
worden achtergesteld. Er werd aan gemeenten 
een staffel geadviseerd op basis van het per 
jaar gemiddeld aantal leerlingen, die begon bij 
70 leerlingen, dan 150 en vervolgens 200. Bij 
minder dan 70 leerlingen werd voor de hoofd-
onderwijzer ƒ 500 geadviseerd en bij meer dan 
200 leerlingen ƒ 800. 

Te oordelen aan de ontwikkeling van de loonkos-
ten is dat advies in Sint-Michielsgestel niet opge-
volgd. In 1878 pas wordt door de gemeente voor 
het hoofd van de Gestelse school uiteindelijk het 
minimum opgetrokken tot 700 gulden, 600 voor 
iemand in de rang van hoofdonderwijzer (waar-
schijnlijk de onderwijzer in Gemonde, waaraan 
de gemeente voor een kwart meebetaalde) en 
400 gulden voor de overige onderwijzers. De 
gemeente moet hebben gemeend dat hoofdon-
derwijzer Groos wel voldoende verdiende.

De gemeente ontkwam er niet aan voor de 
hulponderwijzer meer marktconform te gaan 
betalen. Als zij dat niet deden, verdwenen die 
hulponderwijzers naar elders. Korff werd in 1867 
opgevolgd door Jan Cornelis Groos, de zoon 
van de hoofdonderwijzer Antoine Groos. Bij 
zijn aanstelling kreeg zoonlief net als Korff, een 
jaarwedde van ƒ 300, dat wel, maar als in 1872 
hulponderwijzer J. Jansen wordt aangesteld, 
moet die al met een jaarwedde van ƒ 350 wor-
den beloond. En als Janssen in 1874 weer door 
C.H. van Buuren wordt opgevolgd, ontvangt hij 
datzelfde loon van ƒ 350, maar moet hij twee 
jaar later worden verhoogd naar ƒ 40013. Zijn 
loon steeg in de daarop volgende jaren, tot hij in 
1880 ƒ 550 verdiende. Hij vroeg in dat jaar ook 
nog verhoging naar ƒ 600. 

Een positie als hulponderwijzer was dus blijk-
baar rond 1860 financieel weinig aantrekkelijk. 
De hulponderwijzer diende, wilde hij in inkomen 
omhoog kunnen, stevig te onderhandelen en 
ook meer bereid te zijn naar een andere, beter 
betaalde standplaats om te zien. Coen van Buu-
ren, die op 18-jarige leeftijd in Nistelrode begon, 
had sindsdien nog drie aanstellingen elders 
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In 1874 solliciteerde 
hij naar de post van 
hulponderwijzer bij 
de openbare school 
in Sint-Michielsge-
stel. Hij werd be-
noemd tijdens een 
openbare raads-
vergadering van de 
gemeente tegen een 
jaarwedde van ƒ 350. 

Zijn betrekking ging in op 5 mei 1874. Over 
Meester van Buuren werd verteld dat hij een  
“kort armpje”  had en dat hij vrij streng was in 
de klas. Hij schroomde niet om met een latje 
op je vingers te tikken.

Het echtpaar kreeg negen kinderen, waarvan 
er twee al in het eerste levensjaar overleden, 
namelijk Antonius Josephus (23 september 
1899 en overleden op 30 juli 1900) en Maria 
Josephina (20 februari 1904 en overleden op 
9 november 1904).

De overige zeven 
waren: Johanna 
Wilhelmina Maria (18 
februari 1895); Joan-
nes Henricus Josep-
hus (2 maart 1896); 
Henricus Josephus 
(20 april 1897); 
Wilhelmina Maria (17 
februari 1898); An-
tonius Josephus (19 
juli 1901), Augustinus 
Josephus (19 sep-

tember 1902) en Hubertus Josephus Coenra-
dus (24 november 1905). Gehaast op weg naar 
het tramstation, om de tram naar Den Bosch 
te halen, viel zij dood neer op de tramrails. 
Waarschijnlijk als gevolg van een hartstilstand, 
zij was pas 54.

Onderwijzer Coenradus Hubertus van Buu-
ren en zijn vrouw Adriana van der Elsen zijn 
de stamouders van veel Van Buurens die nu 
nog in Sint-Michielsgestel wonen, Zij zijn de 
overgrootouders van onder andere de fietsen-
makers Harrie en Willem-Jan van Buuren, de 
kleinzoons van respectievelijk Henricus Josep-
hus en Augustinus Josephus. 

bronnen: https://www.bhic.nl/ontdekken/verha-
len/meester-van-buuren-1849-1906 (het ver-
haal van Jan van Buuren d.d. 29 oktober 2010) 
en beperkt nader onderzoek door Thijs Braam.

Coenradus en Adriana van Buuren in 1895 met hun 
oudste kind, dochter Anna. Links op de foto staan 
waarschijnlijk haar ouders Hendrik van der Elsen en 
Wilhelmina van Stratum of zijn ouders Johannes van 
Buuren en Johanna Koopmans.

Coen van Buuren circa 1900 met zijn twee dochters 
Mien (2 jaar oud) en Anna (5 jaar oud).
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gehad voor hij op 1 mei 1874 in Sint-Michielsge-
stel kon aantreden. Het is waarschijnlijk vooral 
vanwege een tekort aan onderwijzers dat de 
salarissen van de hulponderwijzers bijtrokken, 
waarmee het verschil tussen hoofd- en hulpon-
derwijzer in de tijd aanzienlijk werd verkleind.

Een redelijk betaalde betrekking als onderwij-
zer moest dus bevochten worden, maar een 
positie als hulponderwijzer had desondanks 
kennelijk toch aantrekkelijke kanten. Men liet 
zich ook wel omscholen. Dat was ook met (Lam)
bert Govers het geval. Na zijn omscholing trad 
hij aan op de St. Jacobschool in Den Bosch en 
niet lang daarna kwam hij per 1 november 1884 
als tweede hulponderwijzer op 37-jarige leeftijd 
naar Sint-Michielsgestel. Berekend kan worden 
dat hij op niet meer dan zo’n ƒ 300 in Gestel 
begon. Onbekend is hoe lang hij is gebleven. 
Het duurde tot 1905, respectievelijk 1908 tot bij 
gemeentelijke verordening schalen werden vast-
gesteld die een honorering bevatten op basis 
van het aantal dienstjaren14.

Vanaf 1872 was in de voorgeschreven bere-
kening van de kosten van het onderwijs in het 
gemeenteverslag een post ‘aandeel in de pen-
sioenen van onderwijzers’ opgenomen. Slechts 
tweemaal, in 1872 en in 1881 werd op die regel 
door de gemeente een bedrag opgenomen en 
vond toen dus een premieafdracht plaats. Het 
duurde tot 1890 voor het een jaarlijks terugke-
rende post werd. Ook hier stond de gemeente 
dus niet vooraan in het belonen van haar onder-
wijzend personeel.

De voortreffelijkheid van de hoofdonder-
wijzer
Op school in Sint Michielsgestel was, zoals 
hiervoor reeds aangegeven, Antoine Arnauld 
Groos hoofdonderwijzer en hij vervulde die 
functie naar volle tevredenheid. Hij was op 4 juli 
1849 aangesteld. In 1860 werd hij door school-
opziener Hermans voor zijn ijver zeer geprezen 
(zie kader). Behalve hoofdonderwijzer was hij 
ook nog klokkenist en secretaris van de Mudak-
kerschen polder en verzorgde hij ook lange tijd 
de avondschool. In 1882 neemt een opvolger 
van Hermans, de schoolopziener F.B. Trorée het 
opnieuw voor Groos op. Hij geeft het gemeente-
bestuur te kennen dat de man, die dan al 33 jaar 
in dienst is, een verhoging van zijn jaarwedde 
verdient. Groos kreeg 750 gulden, 50 gulden 
boven het minimum. Volgens de schoolopziener 

‘s Hertogenbosch 26 juli 1860.

Ik heb de eer U, mijne Heeren, te berigten dat 
ik bij mijn schoolbezoek van de 13 j.l. ten uiter-
ste tevreden was over de ijver door den hoofd-
onderwijzer Groos en den hulponderwijzer aan 
den dag gelegd, die beide alle aanmoediging 
verdienen. Het was mij aangenaam te ver-
nemen, dat er geen schoolgeld zou worden 
geheven.

Het komt mij voor, dat het tractement van den 
hoofdonderwijzer behoorde gebragt te worden 
op 675 à 700 gulden. Ook behoorde voor een 
kwekeling gezorgd te worden, die men niet 
minder dan 50 gulden in het jaar behoort toe te 
leggen.

Het komt mij voor, dat 5 uren onderrigt dage-
lijks voldoende is. Wil de hoofdonderwijzer 
eene avond- of tusschenschool houden, dan 
behoorde hem de vergunning gegeven te wor-
den om daarvoor schoolgeld voor zichzelve te 
heffen.

Een veranderlijk inkomen voor de dagschool 
zou ook menschelijk zijn. Ik stel dat er in den 
winter gewoonlijk 200 en in de zomer 120 kin-
deren schoolgaan. Indien den onderwijzer voor 
elk kind dat boven dat getal onderrigt geniet 
slechts 10 cents in de maand uit de gemeente-
kas werd te goed gedaan, zal hij stellig worden 
aangemoedigd om meerdere kinderen, dan het 
vastgestelde getal te onderwijzen.

In de schoolverordening kon ook worden 
opgenomen dat de school omtrent Paschen 
van wege de gemeente zal worden gewit en 
schoongemaakt, want verschuift men dit tot 
de vacantie in Augustus, dan zitten de kinde-
ren gedurende het beste saisoen in een vuil 
vertrek. 

Ook behoorden de wandkaarten in de school 
aanwezig te zijn, althans eene wereldkaart, die 
van Europa en die van ons vaderland. Omtrent 
het invoeren van schoolboeken wil ik gaarne 
dienen van raad.

De Schoolopziener,

C.R. Hermans.
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was hij daarmee onderbetaald, want het mini-
mum van ƒ 700 gulden gold ‘voor de allerklein-
ste scholen in de meest afgelegen gehuchten, 
en voor hulponderwijzers op buurtscholen van 
30 a 40 leerlingen’. Bovendien zou hij binnenkort 
met pensioen gaan en had hij altijd goed werk 
gedaan ‘tegen een salaris dat lager is dan dat 
van scholen in de buurt, zelfs in die van Esch, 
bij wie Gestel toch niet ten achter wil staan’! Een 
jaarwedde van 900 gulden werd door hem billijk 
gevonden. De gemeente ging erin mee. 

Inderdaad ging hoofdonderwijzer Groos kort 
erna met pensioen. Op 24 juni 1884 gaf hij het 
gemeentebestuur te kennen per 1 nov van dat 
jaar op 72-jarige leeftijd afscheid te willen ne-
men, hetgeen hem werd vergund.

Het ging niet altijd goed met de onderwijzers 
aan de Gestelse openbare school. Al te bont 
maakte het in de ogen van de schoolopziener 
Trorée, de onderwijzer Joh. Th. Willems. Op 
11 juli 1893 schreef hij aan de burgemeester: 
‘Van zeer geloofwaardige zijde is mij meege-
deeld, dat de heer Willems onderwijzer aan de 
openbare school in uw gemeente, reeds sedert 
geruimen tijd een gedrag leidt, dat zijn ontslag 
in het belang der school wenschelijk maakt. Zal 
de onderwijzer de leerlingen, zooals de wet dat 
uitdrukkelijk voorschrijft, tot alle christelijke en 
maatschappelijke deugden kunnen opleiden, 
dan dient zijn eigen gedrag met dat voorschrift 
in overeenstemming te zijn. Het gedrag van den 
onderwijzer Willems, meen ik, is op verre na 
zoo niet, het is allesbehalve een voorbeeld voor 
zijn leerlingen. Naar mij van vertrouwde zijde 
verzekerd wordt, is dat gedrag van dien aard, 
dat het ontslag van Willems volstrekt noodza-
kelijk is. Willems zal goed doen met zijn ontslag 
zelf te vragen of – doet hij dat niet – dan wordt 
hem dat ontslag eenvoudig door den Gemeen-
teraad verleend. Ik verzoek U Edelachtbare mij, 
zoo mogelijk, per ommegaande mede te deelen, 
wat U van het gedrag van Willems bekend is en 
hoe U over het voorstel denkt om aan Willems 
ontslag te verleenen’.

Grond voor ontslag volgens de regelingen vanaf 
1857 bestaat indien men zich schuldig maakt 
aan een ergerlijk levensgedrag of ‘het versprei-
den van zeeringen’, strijdig gedrag met de goede 
zeden of ‘aansporende tot ongehoorzaamheid 
aan de wetten des lands’. Gedeputeerde Staten 
kon dan de bevoegdheid tot het geven van on-

derwijs ongeldig verklaren. Welk gedrag hij ver-
toonde en welk antwoord de burgemeester heeft 
gegeven op het verzoek van de schoolopziener, 
is niet bekend, maar Willems werd wel per 1 
april 1894 ‘op eigen verzoek eervol’ ontslagen. 
Hij werd onderwijzer te Orthen.

Klassengrootte
In de schoolorde van 1806 werd klassikaal on-
derwijs verplicht gesteld, maar dat zag er anders 
uit dan wij ons nu voorstellen15. De kinderen za-
ten met velen – 150 tot 200 was niet ongewoon 
– in één lokaal. Voorheen was er hoofdelijk on-
derwijs, waarbij leerlingen één voor één voor de 
lessenaar staande, les kregen. Verplicht werd nu 
een indeling te maken in drie groepen, klassen 
genaamd, welke van elkander afgezonderd zit-
ten. De leerlingen van dezelfde klasse moesten 
steeds gezamenlijk onderwezen worden, waar-
bij de onderwijzer voor het schoolbord stond, 
“terwijl voorts gezorgd wordt, dat die der andere 
klassen gedurende dien tijd hunne bezigheid 
hebben”. Die bezigheid kon eruit bestaan dat 
de meester “dit gepast oordeelende”, de meest 
gevorderde leerlingen kon belonen door hen op 
te dragen “het geven van eenig onderrigt aan de 
minst gevorderden”16.

Voor de kwaliteit van het onderwijs zijn de vaar-
digheden van de onderwijzer van groot belang. 
Hij moet bekwaam zijn in het rekenen en de taal 
en dat over kunnen brengen en ook om kunnen 
gaan met de leerlingen. Maar er zijn omstan-
digheden zoals de klassengrootte en de bereik-
baarheid van de school die hem beperken in het 
uitoefenen van zijn functie. 

De klassengrootte was in de bepalingen van de 
‘Algemeene schoolorde’ van de wet van 1806 
erg ruim vastgesteld17. Art.4 van die schoolorde 
bepaalde dat daar ‘waar het getal der scholieren 
meer dan zeventig bedraagt, men zoo veel mo-
gelijk zal bedacht zijn, om eenen Ondermeester 
of tweeden Meester aan te nemen’. Onderwijzer 
De Groot en hulponderwijzer De Lang moeten 
een enorme taak hebben gehad met de circa 
250 kinderen die in de wintermaanden hun 
school bezochten. Hun taak was zwaar, mis-
schien wel zwaarder dan elders. Uit 1833 weten 
we dat ‘In scholen van 150 tot 200 kinderen…, 
men slechts twee of drie onderwijzers vindt in 
eene of twee kamers werkzaam’18. De situatie in 
Sint-Michielsgestel is ermee vergelijkbaar.
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Die kwekeling kwam er overigens wel, want in 
1861 is er een aangesteld. Op een vergroting 
van de school heeft Groos tot 1873 moeten 
wachten en op een tweede hulponderwijzer tot 
1880. In 1873 werd voor ƒ 1.528 een uitbreiding 
aan de zuidgevel van de school aanbesteed van 
5,90 ellen breed en die voor ƒ 1.350 werd ge-
realiseerd. Waarschijnlijk werd deze uitbreiding 
gedaan om de jongste kinderen afzonderlijk les 
te kunnen geven19, een taak voor de hulponder-
wijzer. 

Aan de arme-meisjesschool werd door vrou-
wen lesgegeven, maar op de openbare lagere 
school, waar toch ook meisjes zaten, was het in 
Sint-Michielsgestel geen gebruik. Toch waagden 
sommige onderwijzeressen het erop, maar we 
zijn dan in tijd wel veel verder. Zo was er op 16 
april 1909 aan de openbare lagere school in 
Sint-Michielsgestel een vacature gesteld voor 
een onderwijzer, ontstaan door het vertrek van 
onderwijzer A.A. van Rooij. Hubertina Josephina 
Elisabeth Duijx uit Vught solliciteerde direct voor 
het geval dat ‘er zich misschien geen onderwij-
zer zou aangeven’. Maar er was er toch een die 

zich meldde, H. Veldhuis, een jongeman die nog 
geen getuigschrift kon tonen, omdat hij op het 
punt stond aan de kweekschool in ’s-Hertogen-
bosch af te studeren.

Bij de leden van de Gestelse gemeenteraad 
bestonden bezwaren tegen de benoeming van 
een vrouw, waarop de raad in een schrijven door 
de schoolopziener IngenHousz terecht werd 
gewezen. Diens voorkeur ging toch uit naar de 
onderwijzeres die meerdere jaren ervaring mee-
bracht en ‘voor de eerste leerjaren veel geschik-
ter is en ver staat boven een pas tot onderwijzer 
gepromoveerde jongeling’. Onomwonden stelde 
hij: ‘Vooral aan de school te St Michels-Gestel 
verwacht ik van eene flinke onderwijzeres een 
goeden invloed op de schoolbevolking’. Hij 
meende daarom niet anders dan te moeten advi-
seren tot benoeming van juffrouw Duijx, ‘zulks in 
het welbegrepene belang der school’.

De gemeente kon zich eigenlijk in het advies niet 
vinden en reageerde direct met het compromis-
voorstel tot één voordracht voor twee benoe-
mingen. Onder protest ging de schoolopziener 

Deze klassenfoto van de openbare school is gemaakt rond 1905. Links weer het hoofd, meester 
L. Govers. Foto: archief heemkundevereniging; via Mona van Rooij-van der Sloot van haar tante 
Cor(nelia) van Mil (1926-2013) uit Gemonde)
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akkoord, zodat beiden kandidaten per 1 juni 
1909 konden worden aangesteld, in een jaarsa-
laris van ƒ 550, na vijf jaar (ook dat nog) aan te 
passen aan het wettelijk minimum. Op 4 juni gin-
gen Gedeputeerde Staten met de benoemingen 
akkoord. Enkele dagen erna zegde Veldhuis op 
in verband met het aanvaarden van een benoe-
ming in Hedel. Zo werd juffrouw Duijx de eerste 
onderwijzeres op de openbare school.

Schooltijden
Aantal gezinnen in de buurtschappen rondom 
Sint-Michielsgestel-dorp (1859)

In het archief van het BHIC bevinden zich enkele 
schoolreglementen. In één ervan (helaas niet 
voorzien van een jaartal, maar waarschijnlijk van 
na 1860) is het volgende bepaald: ‘De verdeling 
van de leerlingen in klassen en afdelingen en de 
regeling der werkzaamheden worden door den 
hoofdonderwijzer vastgesteld. Ten aanzien van 
de regeling der werkzaamheden heeft echter 
overleg plaats met de plaatselijke schoolcom-
missie en de schoolopziener. De aldus vastge-
stelde schoolorde wordt stipt gevolgd’. 

Aantal gezinnen in de buurtschappen 
rondom Sint-Michielsgestel-dorp 
(1859)
Herlaar 41
Theederheide 94
Hezelaar 41
Beekkant 23
Stokhoek 53
Plein 21
Haanwijk 13
Venkant 9
Ruimel 15
Hemelrijk 9
Maaskantje 50
Mugheuvel 5
Woud 30
Horzik 15
Pettelaar 10

Totaal gezinnen 429
Totaal inwoners StMGestel 2.872

In zo’n schoolreglement werden onder meer de 
schooltijden bepaald. Zo lezen we dat onderwijs 
op elke werkdag plaatsvindt, dat is dus ook op 
zaterdag, “uitgezonderd des zomersdage, drie 
dag met kerstmis, witte donderdag en goede vrij-
dag en de zomervacantie veertien dagen vanaf 
de eerste maandag in augustus”. De lestijden 
waren van oktober tot en met maart ’s ochtends 
van 8.30 – 11.00 uur en ‘s middags van 13.30 – 
6.00 en in de zomermaanden respectievelijk van 
8.30 – 11.00 uur en van 14.00 – 16.30 uur. In de 
wintermaanden was er dus een lunchpauze van 
twee en een halfuur.

Leerlingen mochten een kwartier vooraf de 
school binnenkomen en moesten een kwartier 
na afloop weer vertrokken zijn. De meesten 
kwamen lopend over de overwegend nog on-
verharde wegen, ook uit de omliggende buurt-
schappen. 

Uit welke buurtschappen de kinderen kwamen, 
laat de schoolenquête van 1859 zien, waarin 
een opgave is opgenomen van het aantal gezin-
nen per gehucht20. De school moest bereikbaar 
zijn, stelde de wetgever. De gemeente schatte 
dat de maximale loopafstand drie kwartier 
zou zijn en achtte dat aanvaardbaar. Aan het 
einde van de eeuw waren de kinderen die in 
de Gestelse buurtschappen Horzik, Mugheu-
vel, Moleneind, Woud en Maaskantje woonden 
gewoon de school in Den Dungen te bezoeken, 
waar zij ook het godsdienstonderwijs ontvingen. 
Die school lag voor hen op 15 à 20 minuten 
afstand, een stuk minder dan naar de school 
in Sint-Michielsgestel. Op de Gestelse school 
kwamen ook kinderen uit andere gemeenten, in 
1859 waren er dat 28.

Effect van het Bouwbesluit
Bepaalden gemeenten zelf de bouw en inrich-
ting van hun scholen, na 1880 gold het ‘Bouw-
besluit’. Het Bouwbesluit was een uitvloeisel 
van de nieuwe Schoolwet van Kappeyne van de 
Coppello van 1878, dat als een nieuwe mijlpaal 
in de onderwijsontwikkeling moet worden ge-
zien. Het sloot een periode van bevolkingsgroei 
en groeiende deelname aan het onderwijs af en 
zette de bakens uit voor de toekomst.

Volgens het Bouwbesluit mocht een school niet 
in de nabijheid staan van plaatsen die nadelig 
voor de gezondheid of belemmerend voor het 
onderwijs zouden zijn. In één schoolvertrek 
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mochten hoogstens 100 kinderen zitten. Er 
moest zó gebouwd worden, dat een school-
vertrek, als er meer dan 50 kinderen kwamen, 
gesplitst kon worden. 

Verder werden minima bepaald voor de af-
metingen van lokalen en gangen, werden er 
voorschriften gegeven voor ramen, verlichting, 
ventilatie, w.c.’s, verwarming, voorstellen ge-
daan voor goede banken, voor een speelplaats, 
voor bergplaatsen van schoolbehoeften en voor 
kleding van de kinderen. Bestaande scholen 
moesten op 1 januari 1884 de noodzakelijke 
veranderingen aangebracht hebben, een besluit 
dat later werd verlengd tot 1 januari 1886 en nog 
eens tot 1 januari 189021.

De Gestelse school voldeed niet aan dit voor-
schrift. Er was één groot schoollokaal en er was 
er in 1873 een kleiner lokaal aangebouwd. In 
die twee lokalen werd aan 230 kinderen lesge-
geven. De school voldeed op een aantal punten 
niet aan het bouwbesluit.

In Sint-Michielsgestel werden in 1881 daarom 
nieuwe aanpassingen voorzien aan het gebouw. 
In het bouwbesluit werd gesteld dat privaat en 
ook waterplaatsen van het schoolvertrek ge-
scheiden moesten zijn door een voorportaal 
‘waarvan de deur evenals die van het privaat 
en de waterplaats is voorzien van doorzichtig 
glas’. In de plannen zou het portaal aan de 
noordwestelijke zijgevel van het gebouw moeten 
worden vernieuwd, 4.2 meter lang en 2 meter 
breed, waarin de toiletgroepen zouden worden 
geplaatst en waar 4 meter kapstokken zouden 
worden aangebracht. Daarnaast moest aan het 
interieur van de twee klaslokalen het nodige 
worden verbeterd: een nieuwe plankenvloer, 
twee boekenkasten, vernieuwen van de schouw, 
70 stuks nieuwe banken22. De aanpassingen 
werden eind juli 1881 goedgekeurd en de aan-
besteding gegund voor ƒ 1.999 aan Leonardus 
Peter van Geene te Tilburg als laagste inschrij-
ver. Hij won de inschrijving boven drie Gestelse 
aannemers T.J. van Wordragen (ƒ 2.084), P. 
van Gerwen (ƒ 2.055) en L. van den Tillaard 
(ƒ 2.049). De banken werden geleverd door Th. 
Dirks, een aannemer uit de Postelstraat in Den 
Bosch en persoonlijk geïnspecteerd door de 
schoolopziener. Met de uitvoering werd niet zo 
heel veel haast gemaakt, gezien het feit dat de 
schoolopziener in het District ’s-Hertogenbosch, 
J. Ringeling er op 16 mei 1882 bij de gemeente 

op moest aandringen de aanpassingen en her-
stellingen niet uit te stellen, zoals de gemeente 
volgens hem van plan was. 

Naar nieuwe aanpassingen aan het gebouw
De deelname aan het onderwijs was sinds het 
midden van de negentiende eeuw geleidelijk 
gestegen. De overheid trachtte dit te bestendi-
gen en zo mogelijk nog verder te vergroten. Zo 
was er in 1874 het kinderwetje van Van Houten 
ingevoerd, dat arbeid voor kinderen beneden de 
12 jaar in fabrieken verbood, terwijl de schoolwet 
van 1878 de gemeenten de mogelijkheid gaf in 
hun gemeente een verbod uit te vaardigen tegen 
het werken van kinderen beneden de twaalf, in 
welke sector dan ook. Of de gemeente Sint-Mi-
chielsgestel van die mogelijkheid gebruik heeft 
gemaakt is niet gebleken.

Leerplicht was er nog niet, hoofdzakelijk omdat 
er van confessionele zijde bezwaar tegen was 
dat aan het recht van de ouders om over hun 
kind te beschikken zou worden getornd. Dwang 
om hun kinderen naar school te sturen werd 
slechts toegepast op armlastigen: gemeen-
ten werd de plicht opgelegd de bedeling in te 
houden van hen, die hun kinderen onterecht de 
school lieten verzuimen.

De schoolwet bepaalde dat het rijk meer ging 
meebetalen aan de gestegen en nog te ver-
wachten stijging van de lasten van gemeenten, 
zoals de loonkosten, maar ook de huisvestings-
kosten. In de voorafgaande jaren waren de kos-
ten gestegen als gevolg van het wegvallen van 
de schoolgelden, terwijl kosten van verbouwin-
gen en dergelijke in principe ook ten laste van 
de gemeente kwamen, zoals ook met de kosten 
van de verbouwing van 1880/1882 was gebeurd.

De leerlingennorm ging in 1878 flink omlaag23. 
Ook het bijzonder onderwijs was aan deze eisen 
onderworpen, maar zonder dat het daarvoor 
overheidssteun ontving. Tot 30 leerlingen gemid-
deld per jaar stond de hoofdonderwijzer er al-
léén voor, daarboven mocht er een onderwijzer 
bijkomen, boven de 70 nog één en zo verder bij 
120, 170, 210, 250. Daarboven gold een norm 
van één leerkracht per 40 leerlingen. De maxi-
male schoolgrootte werd op 400 gesteld, maar 
dat haalde de Gestelse school niet. De school 
had in 1885 168 leerlingen, juist onder de norm 
voor een vierde onderwijzer dus. Aangezien er 
maar twee waren, mocht er wel één leerkracht 
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bijkomen, vond schoolopziener Ringeling. De 
kwaliteit van het onderwijs leed eronder, meen-
de hij. Groos was zojuist met pensioen gegaan, 
dus moest er één ter vervanging van hem, het 
nieuwe hoofd Govers en één uitbreiding komen. 
De eerste hulponderwijzer was C.W. van Buu-
ren en de tweede hulponderwijzer zou Willems 
worden.

De nieuwe normen maakten ook dat de school 
opnieuw moest worden aangepast. Dat gebeur-
de echter pas in 188925. Er werd voor ƒ 2.600 
een lokaal bijgebouwd aan de noordgevel, zodat 
het er nu drie waren en elke onderwijzer zijn 
eigen lokaal kon hebben.

Naar vier klassen
In 1889 werden de leerlingennormen weer ver-
der naar beneden geschroefd en werd ook de 
mogelijkheid geboden aan bijzondere scholen 
om voor (gelijke) overheidssubsidie in aanmer-
king te komen26. De wetswijziging was afge-
dwongen door Abraham Kuijper met behulp van 
een volkspetitionnement en moet in de school-
strijd deels als een overwinning voor de confes-
sionelen worden beschouwd. Tegelijk werd het 
openbaar onderwijs niet geheel kosteloos meer, 
uitgezonderd dan voor bedeelden en onver-
mogenden. De leerlinggrenzen werden gelegd 
op 40 en 90, 145, 200 en de maximale school-
grootte werd 600 leerlingen. De honorering van 
de onderwijzers bleef op het peil van de wet van 
1878. 

Merk op dat er in een lagere school geen 
leeftijds- of klassescheiding door de wet werd 
voorgeschreven. Pas in 1920 werd de zesklassi-
ge school als model verplicht ingevoerd. In 1898 
wordt in Sint-Michielsgestel besloten de school 
van drie klassen naar vier klassen te brengen en 
een vierde onderwijzer aan te trekken.

Gedrukt in de snelpersdrukkerij van het Instituut 
voor Doofstommen werden in 1898 de besteks-
voorwaarden uitgegeven voor het ‘vergrooten 
der bestaande openbare school, het bijbouwen 
van een overdekten gang, eene overdekte 
speelplaats; het afsluiten der opene speelplaats 
door een schansmuur en het bijbouwen van 
privaten en waterplaatsen voor rekening van 
het Gemeentebestuur te Sint Michiels-Gestel’. 
De aannemer werd Antonius Pennings uit St 
Michiels Gestel.

Voor de verbouwing moeten het eerder aange-
bouwde portaal en de privaten met de beerput 
worden afgebroken. Er worden weer houten 
vloerdelen in de nieuwbouw gelegd en de 
overdekte speelplaats, berging en gang worden 
bestraat met klinkers. Tussen de lokalen zijn 
inpandig schuifdeuren op ijzeren rollen voorzien. 
Op de grote speelplaats komt nu een afzonder-
lijk gebouwtje in verbinding met de schansmuur 
voor privaten en waterplaats. In de toiletruimte 
kwamen drie hokken met halve deurtjes ervoor 
van kraaldeeltjes, daaronder een ontvang- 
of vergaarbak, 2 meter breed, 25 cm hoog, 
waarboven de privaten die onder de zittingen 
voorzien waren van een ijzeren privaattrechter, 
5cm onder de waterspiegel van de vergaarbak, 
beerput ernaast. 

De leerlingen werden verdeeld in vier klas-
sen, elk met twee afdelingen (leerjaren) en één 
onderwijzer. Steeds per 1 mei worden kinderen 
toegelaten, die in de loop van het eerste jaar de 
leeftijd van zes jaar bereiken. Kinderen wer-
den dus al toegelaten vanaf vijf jaar, maar daar 
moest wel een schriftelijke vergunning van B&W 
bij komen. In hogere afdelingen worden leerlin-
gen per 1 mei en per 1 november aangenomen. 
Er is geen leeftijd bepaald waarop kinderen de 
school moeten verlaten.

De school in Den Dungen loopt vol
Den Dungen werd in 1898 vanwege haar 
schoolomvang door GS op de vingers getikt. Er 
blijken in Den Dungen 95 kinderen de school 
te bezoeken, waaronder 17 kinderen uit Gestel. 
Door GS wordt gesteld dat een aanstelling van 
een tweede onderwijzer van bijstand nodig is, 
maar dat Den Dungen de kosten van die on-
derwijzer en de noodzakelijke verbouwing van 
de school niet kan bekostigen. De Dungense 
school wil daarom de Gestelse kinderen van 
school hebben, maar GS acht het beter als het 
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Gestelse gemeentebestuur bij gaat dragen aan 
de extra kosten van Den Dungen. De verbou-
wing wordt geraamd op ƒ 3.500 en de kosten 
voor de onderwijzer na aftrek van subsidie op 
ƒ 300. Men wil overigens dan alleen kinderen 
van Mugheuvel en Maaskantje toelaten. Tot 
Maaskantje behoren dan ‘de Triest, het Molen-
eind en het Woud tot het steegje bij Jan van den 
Berk en op de Hoogstraat niet verder als Toon 
Broere’. De gemeente vindt het niet nodig kinde-
ren uit Tielenhoef toe te laten. 

GS schrijft op 25 aug 1898 aan het gemeente-
bestuur van Sint-Michielsgestel: Nu toch veran-
deringen aan de school in Sint-Michielsgestel 
nodig zijn en ook het onderwijzend personeel 
uitbreiding behoeft, verdient het o.i. overweging 
of het niet beter ware een nieuwe school te 
bouwen op of nabij Maaskantje. Daardoor zal 
ook tegemoet kunnen worden gekomen aan de 
klachten van de inwoners van Maaskantje. Maar 

dat komt er toch niet van. 

Er wordt waarschijnlijk nog enige tijd over en 
weer gedelibereerd. Maar uiteindelijk wordt op 
1 augustus 1905 de overeenkomst tussen beide 
gemeenten m.b.t. de Dungense Kant door GS 
goedgekeurd. In de kosten van het onderwijs, 
personeel, onderhoud van het gebouw, aan-
schaffingen van schoolbehoeften en meubilair 
zal de gemeente Sint-Michielsgestel voor ieder 
behoeftig of minvermogend kind 50 cent bij-
dragen voor elke maand genoten onderwijs (in 
de grote vakantie niet dus), voorlopig voor tien 
jaar. De gemeente Den Dungen mag schoolgeld 
heffen bij de gegoede Gestelse leerlingen, ten 
bedrage van 1 gulden per maand. De Dungense 
gemeenteraad vindt verschillen in schoolgeld 
tussen Dungense en Gestelse kinderen echter 
niet gewenst en na een tussenvoorstel van 75 
cent per leerling wordt het tarief uiteindelijk op 
50 cent gezet. 
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Een dergelijk, maar dan omgekeerd probleem, 
deed zich ook voor aan de Schijndelse kant in 
Meildoorn, Bus en Vogelenzang. De kinderen 
uit die buurtschappen deden er 20 à 30 minuten 
over om op school te komen en zouden anders 
een uur naar Schijndel kwijt zijn. Zij gingen in 
1899 reeds naar de Gestelse school, waar zij 
ook het godsdienstonderwijs volgden. Boven-
dien behoorden zij ook tot de Gestelse parochie. 
De gemeente Schijndel ging zes gulden per jaar 
bijdragen.

Op weg naar het einde
Het bijzonder onderwijs kwam na 1861 sterk tot 
ontwikkeling, met name het confessioneel, R.K. 
onderwijs. In het nieuwe Liefdesgesticht Adri-
anus aan de Torenstraat kwamen vanaf 5 mei 
1879 de Zusters van Liefde uit Tilburg te wonen 
en te werken. Zij verzorgden daar bejaarden. 
De week erna, op 12 mei 1879 werd de bewaar-
school geopend voor een dertigtal kinderen en 
onder de leiding van Zr Theresia gesteld. En op 
8 juli van datzelfde jaar werd begonnen met een 
taalschool27. Tekeningen van de school tonen 

een school met één lokaal als bewaarschool en 
twee lokalen als taalschool. In 1887 beginnen de 
zusters ook met een naaischool. De taalschool 
is de voorloper van de latere R.K. bijzondere 
school voor lager onderwijs, de H. Hartschool.

Frans van Dommelen stelt dat vanaf de opening 
van de taalschool de openbare school vanaf dat 
moment slechts bezocht werd door jongens en 
enkele niet-katholieke meisjes, dat zou kunnen, 
maar dat is misschien toch te kort door de bocht. 
De taalschool kreeg namelijk aanvankelijk geen 
financiering van staatswege en zij moest dus 
voor zichzelf opkomen. Zij zal dus slechts in be-
perkte mate concurrerend zijn geweest voor de 
openbare school. Vanaf 1889 werd gedeeltelijke 
financiering op de salarispost bij het bijzonder 
onderwijs mogelijk gemaakt.

In 1901 werd de leerplichtwet ingevoerd, maar 
voor het schoolverzuim maakte dat niet veel uit, 
dat was de laatste jaren van de negentiende 
eeuw al veel minder geworden, ook in Sint-
Michielsgestel. In dat jaar informeert de school-

Een klassenfoto, gemaakt op 24 juli 1907. Rechts zit de hoofdonderwijzer L. Govers. Kent u 
namen van kinderen op deze of de ander klassenfoto’s, geef die dan door aan de heemkunde-
vereniging; contactgegevens in de colofon op pagina 1 (foto: archief heemkundevereniging, via 
Mona van Rooij-van der Sloot van haar tante Cor(nelia) van Mil (1926-2013) uit Gemonde
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opziener J.F. Ingenhousz naar twee leerplichtige 
kinderen die niet op school verschijnen. Het zijn 
er dus niet zo veel. Aangenomen moet worden 
dat kinderen nu ook op een meer dagelijkse ba-
sis naar school gingen. Het heeft in ieder geval 
niet kunnen verhinderen dat de leerlingaantallen 
op de openbare school omlaag gingen. 

Govers, de hoofdonderwijzer, heeft echter een 
oplossing door middel van een andere indeling 
van de groepen. Hij meent de gemeente op die 
manier een hoop kosten te besparen en zou 
daarvoor in ruil toch graag een extra slaapkamer 
in zijn woning gecreëerd zien. Of de gemeente 
op zijn voorstel is ingegaan, vermeldt de historie 
niet, maar er is geen nieuwe aanbouw gekomen. 
Misschien voelde de gemeente een andere ont-
wikkeling aankomen.

Op 1 juni 1911 werd aan de Nieuwstraat op de 
Dommelakkers een nieuwe school, de St. Mi-
chaëlschool geopend. Het schoolgebouw bood 
plaats aan een R.K. lagere school voor jongens, 
een vaktekenschool en een patronaat28. Aan-
vankelijk stond deze school onder leiding van 
de Fraters van Tilburg, maar in 1917 werden de 
fraters vervangen door lekenonderwijzers. 

De nieuwe school luidde het einde van de 
openbare school in. Op 15 januari 1912 waren 
er nog 155 leerlingen op de openbare school, 
een jaar later nog maar 128. B&W beschouwden 
de daling als blijvend. In de loop van dat jaar 
besloot de gemeenteraad als eerste de jongst 
benoemde onderwijzer J. Gerritse wegens da-
ling der leerlingaantallen ontslag te verlenen per 
begin van het nieuwe schooljaar, dus per 1 april 
1913. Voor het leeggekomen lokaal wordt een 
nieuwe bestemming gezocht. Gedacht werd aan 
een woning voor veldwachter Tielemans.

Het jaar erop is mej. Duijx aan de beurt. Even 
werd om kostentechnische redenen overwogen 
de 38-jarige Peter van den Biggelaar eerst te 
ontslaan, maar dat bleek bij nader inzien (nog) 
niet nodig. Nu er twee lokalen vrij zijn, kan 
Tielemans daarin een woning krijgen, die hij 
na verbouwing van de lokalen per 1 juni 1914 
betrekt. Het botert echter niet tussen zijn echt-
genote en die van de hoofdonderwijzer Govers 
(zie De Heertgang van mei 2016). De ruzie raakt 
bekend in het dorp en Govers krijgt er geen 
steun. Hij moet er ten koste van de school een 
hoop goodwill mee verspeeld hebben.

Als in december 1915 blijkt dat het aantal 
leerlingen nog niet tot 40 reikt, wordt per 1 april 
1916 ook Van den Biggelaar eervol ontslagen. 
Hij weet daarna in Wijchen  een aanstelling te 
bemachtigen. Als dan het aantal leerlingen nog 
verder terugloopt, neemt het gemeentebestuur 
het besluit de openbare school te sluiten. Voor 
de school valt het doek op 31 maart 1918. Go-
vers is dan 60 jaar. Hij krijgt met terugwerkende 
kracht van een jaar nog een salarisverhoging 
van 200 gulden en een dankwoord voor 34 jaar 
bewezen diensten.

Het gemeenteverslag van 1922
Govers is na enige tijd verhuisd en ook de 
veldwachter heeft een andere woning gekre-
gen. In 1919 wonen in het oude schoolhuis aan 
de ene kant de gezusters Van de Meerakker en 
aan de andere kant de familie Heessels. Het 
pand heeft nog verschillende andere bewoners 
gehad. Er werd gewoond door de plaatselijke 
politieman Ter Stege, daarna zijn zoon Toon 
Ter Stege, hoofd van de Michaëlschool. Die 
woonde er waarschijnlijk tot aan de sloop, in 
1968 of ’69. In de oude school was in de Eerste 
en Tweede Wereldoorlog het distributiekantoor 
gevestigd. En er moet in de zestiger jaren nog 
een R.K. kleuterschool in gevestigd zijn ge-
weest29, totdat die in 1968 verhuisde naar de 
nieuwe kleuterschool het Zonnehofke aan de 
Van den Kerkhoffstraat, bij de nieuwe Michaël-
school die daar in oktober 1968 in gebruik werd 
genomen. Niet heel lang daarna is de oude 
school afgebroken.

Het ging met de openbare school in Gemonde 
dezelfde richting uit. Verschillende keren heeft 
de gemeente Boxtel als primus inter pares voor 
deze gemeenschappelijke school vanwege het 
kleine aantal leerlingen het plan opgevat om 
ook deze school te sluiten, maar heroverwegin-
gen en procedurefouten zijn er de oorzaak van 
geweest dat deze school nog enige tijd heeft 
kunnen overleven. Vanuit Sint-Michielsgestel 
zijn er altijd nog enkele ouders geweest die 
hun kinderen liever op deze openbare school 
zagen.

In 1920 volgde nieuwe wetgeving, waarin be-
paald werd dat voortaan het bijzonder onder-
wijs – de R.K. scholen – even veel financiering 
zou ontvangen als het openbaar onderwijs. 
Hiermee eindigde de schoolstrijd.
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Het gemeenteverslag van 1922 meldt nu in het 
dorp een school voor uitgebreid lager onderwijs, 
met een hoofd, drie onderwijzers en 48 leer-
lingen. Er zijn drie R.K. scholen voor gewoon 
lager onderwijs, waarvan twee met een hoofd-
onderwijzer en één met een hoofdonderwijze-
resse, 520 jongens en 226 meisjes, in totaal 746 
kinderen. Verder is er een bewaarschool met 

twee leidsters, 31 jongens en 55 meisjes, is 86 
kinderen. Tot slot is er een vakteekenschool met 
2 onderwijzers en 36 mannelijke leerlingen, in 
1916 opgericht en gehuisvest in het Patronaat. 
Maar een openbare lagere school is er dan niet 
meer.

De achterkant van de oude openbare school, gezien vanuit de Oude Schoolstraat. (foto uit 
familiearchief fam. ter Stege)



Den Heertgang jaargang 26, juni 2020  | 19

Tijdens de Tweede Wereldoorlog was het distribu-
tiekantoor in de oude school gevestigd. De bonnen 
werden onder politiebegeleiding naar het kantoor 
gebracht. Hier draait “het konvooi” de speelplaats op. 
De laatste man is Frans de Leijer, daarvoor fietst Jan 
van Giersbergen. (foto archief heemkundevereniging, 
met dank aan John Bongers)

Interieur van het distributiekantoor. Helemaal rechts 
staat Martien van Vessem.
(foto archief heemkundevereniging, met dank aan 
John Bongers)

In 1942 komt Sinterklaas aan bij de oude school. (foto 
archief heemkundevereniging, met dank aan John 
Bongers)

In 1968 of 1969 begon de sloop van het oude school-
gebouw. De enige herinneringen die nog resten, zijn 
enkele leilinden op het Johan Frisoplein en de naam 
van de straat die daar langs loopt: de Oude School-
straat. (foto uit familiearchief fam. ter Stege)
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In 1914 was het aantal leerlingen van de openbare school zó ver teruggelopen, dat twee van de 
vier klaslokalen leegstonden. De gemeente verbouwde het meest linkse lokaal tot woning voor 
veldwachter Tielemans. Zijn opvolger veldwachter ter Stege werd de volgende bewoner en na 
hem ging zijn zoon Toon ter Stege daar wonen. Die was hoofd van de –katholieke– Michaël-
school en maakte eind 60-er jaren van de 20e eeuw deze foto. Voor de heg lopen zijn dochters 
Elizabeth en Ellien. (foto uit familiearchief ter Stege)

De vijf Vughtse verkenners die op 31 maart 1935 tegenover de kerk met hun auto te water raak-
ten en in de Dommel verdronken, werden tijdelijk opgebaard in de voormalige school. (foto bhic, 
kenmerk FOTOSM.0036)
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De aanleiding: 70-jarige trouw

“Kom maar achterom”, had nicht Annie van der Spank gezegd, 
“die gewoonte zijn ze trouw gebleven”. Zij was er al toen ik aan-
klopte. Ik ging een interview doen bij Bert van Nielen. Hij en zijn 
vrouw vierden op 30 juli 2017 hun zeventigjarig huwelijk en dat 
was eigenlijk de aanleiding. Bert zijn vrouw Marie was er niet, ze 
was naar de dagbesteding in Litserborg. Zo gaan de dingen als 
je oud wordt.

Het was al weer een paar weken na de heuglijke datum3, maar 
de slingers met felicitatiebrieven en – kaarten hingen er nog. 
Ze hadden het feest gevierd bij “Absoluut”, maar thuis ook nog 
slingers gehangen, want de burgemeester zou nog komen. Die 
had nog geen tijd gehad, “als hij nog even wacht, dan kan hij 
ook komen voor mijn honderdste verjaardag”, grapte hij. Maar dat was overdreven, want hij 
was toen pas 96 jaar en zijn vrouw Marie 94.

Zijn jonge jaren
Bert is op 13 februari 1921 in Sint-Michielsgestel 
geboren als zesde van zeven kinderen. Vader 
Marinus was eveneens in Gestel geboren, maar 
opa Cornelus was door de liefde van Dinther 
naar Den Dungen gedreven en vervolgens 
naar Sint-Michielsgestel verhuisd. Een klein 
beetje import dus, maar toch goed geworteld 
in Sint-Michielsgestel. Het gezin woonde aan 
de Duifhuisstraat, maar vroeger heette dat de 
Stokhoek. De boerderij staat er nog, maar hij is 
verbouwd tot twee woningen.

Als ik Bert en zijn nicht Annie, dochter van zijn 
zus Truus, spreek, doet hij dat met een duidelijke 
Brabants-Gestelse tongval en dito uitdrukkingen. 
Spijtig, dat zo iets niet op papier te krijgen is, 

want het maakt de helft uit van de charme om 
met hem te spreken. Ik zal het hier en daar toch 
proberen.

Bert is boerenzoon, zoon van boer van Nielen. 
Het moet in zijn jonge tijd niet zo’n gemakke-
lijk bestaan zijn geweest. “Kneuters waren het 
allemaal, met drie of vier koetjes moesten ze 
de kost verdienen”, zei hij, “en kinderbeperking 
kenden we toen nog niet hè, het waren allemaal 
grote gezinnen. Wij waren met zeven kinderen. 
De eerste waar pa mee ging is jong gestorven. 
Dat is me verteld. Vader trouwde uiteindelijk 
met een veel jongere vrouw, Francisca Vorsten-
bosch, ze was achttien jaar jonger. Ze is op haar 
negenendertigste al overleden en had zeven 
kinderen”.

BERT VAN NIELEN, EEN TERUGBLIK OP HET 
LEVEN VAN DE GESTELSE MELKBOER1

Ruud van Aart2 

Het geboortehuis van Bert van Nielen, zoals het er halverwege de 20e eeuw uitzag (links) en zoals het er nu bij staat 
op de T-kruising Duifhuisstraat-Stokhoekstraat. (linker foto: familiearchief Van Nielen, rechter foto: heemkundevereni-
ging, Thijs Braam)

Kort na het interview zijn burge-
meester Pommer en zijn vrouw 
op bezoek geweest. Zij brachten 
een kopie van de krant mee van 
31 juli 1947, de trouwdag van 
Bert en Marie. (foto: familie-
archief van Nielen)
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Bert heeft zijn moeder nooit gekend en zijn 
vader eigenlijk ook amper. Moeder overleed drie 
weken na de geboorte van zijn twee jaar jongere 
zus. De verzorging van de kinderen die allemaal 
nog klein waren, was vanzelfsprekend voor zijn 
vader een probleem. Bert werd met de hoogkar 
thuis opgehaald en kwam bij zijn tante Hanna in 
huis, die gehuwd was met Dries Schoones en 
die op Oud Herlaer D111 woonden. Zijn pas ge-
boren zusje van 3 weken ging naar een zus van 
tante Hanna, die op de Hoogstraat woonde. 

“Tante Hanna had al zes kinderen, de jongste, 
Jan Schoones, was veertien jaar toen ik er 
kwam, maar ik kwam in een goed huis”, zei hij. 
Het leeftijdsverschil met zijn neven en nichten 
uit dat gezin was zo groot, dat Bert hen oom 
en tante noemde. Dries en Hanna noemt hij in 
ons interview opa en opoe, wat ze dus eigen-
lijk niet waren. Dries werd ook wel ‘Dries-ome’ 
genoemd. Die omdraaiing was echt iets Gestels, 
zei Annie. Bert is vooral door ‘tante’ Go, die toen 
achttien jaar was, verzorgd en opgevoed. “Vader 
kende ik eigenlijk niet zo. Hij kwam daar op Oud 
Herlaer niet zoveel over de vloer”. 

Bert moest over de Dommel om in Vught naar 
school te gaan. Oud Herlaer behoorde im-
mers tot de parochie van St. Petrus in Vught. 
Gestel lag ook veel verder weg dan Vught en 
was eigenlijk niet te belopen.  De verharde weg 
Dooibroek lag er nog niet. Vanaf Haanwijk lag 
richting Oud Herlaar de onverharde Ganzendreef. 
Ook verderop was er alleen een karrenspoor met 
een fietspad erlangs. Fietsen deden de ouderen 
nog weinig. Vroeger hadden ze een erdkar en 
een hoogkar en dat waren de enige vervoer-
middelen. Daar kwamen ze ook het meel mee 
thuisbrengen van de mulder hè.

De hoogkar had ijzeren beugels aan de zijkant, 
daar konden halve hoepels ingeschoven worden 
en daar ging dan een zeil overheen, zodat de 
mensen droog zaten. Onder de hoogkar hing 
een doek, waar voer voor het paard in zat. De 
hoogkar werd vaak ingespannen om op familie-
bezoek te gaan.

“We moesten alle dagen met een bootje over 
de Dommel naar de overkant. We hadden twee 
bootjes, als het goed was lag er één aan de 
linker en één aan de rechterkant. Maar het ge-
beurde meestal dat ze aan één kant lagen. Dan 
kwam je van school aan de kant van de Dommel 
en kon je er niet over. Dan moest je daar maar 
aan de kant gaan staan en roepen en wachten 
tot er eens iemand kwam die je kon overzetten” 
zei Bert.

Het boerenbedrijf op Oud Herlaer
De familie Schoones ventte in Vught haar eigen 
melk uit. “Toen ik wat ouder was”, vertelde Bert, 
“ging ik dat mee doen. Tante Leen en ik waren 
om zeven uur al in Vught en de verste klanten 
die moest ik voor ik naar school ging melk gaan 
brengen. Ze hadden ook een hondenkar en de 
hond moest mee heen en weer in de boot. Aan 
de andere kant hadden ze  een hok gebouwd 
en daar stond dan de hondenkar in”. Zaterdags 
werd er afgerekend en dan viel er bij de klan-
ten ook wel eens iets lekkers af, bij de weduwe 
Oerlemans, die in het bos van Maurick woonde, 
soms zelfs een hele zak snoep. Ik kon tussen de 

Bert van Nielen kwam bij de familie Schoones te 
wonen toen hij twee was. (foto: familiearchief van 
Nielen)

Anna Schoones-van den Meerendonk, klaar om naar 
de overkant van de Dommel te varen. (foto: familiear-
chief van André Schoones)
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middag natuurlijk niet naar huis en dan bleven we 
samen bij een klant koffie drinken en een boter-
ham eten. De hond bleef onder de hondenkar. 
De hond liep trouwens onder de kar, niet ervòòr. 
We moesten een plank meenemen, die hing aan 
de kar, waar de hond op kon gaan liggen als ze 
ergens lang moesten wachten. Want op de harde 
grond mocht ie dan niet liggen. Dat was verplicht. 
Na schooltijd, na m’n twaalfde, ben ik er op de 
boerderij blijven helpen”.

Dries Schoones had, voor die tijd, best veel melk-
vee: een stuk of 12. De afzet van melk was gega-
randeerd door de vaste klanten en de melk bracht 
meer op dan bij levering aan de melkfabriek St. 
Jan. In plaats van 2,5 cent kregen ze er 7 of 8 
cent per liter voor. Ze kochten dikwijls koeien die 
veel melk gaven, maar het gemiddelde vetgehalte 
moest (bij controle) wel 3% zijn.

Een deel van de melk werd, als die nog warm 
was na het melken, in een machine gedaan, 
de ontromer, om vet uit de melk te halen. Wat 
overbleef werd aan de kalveren gevoerd. Die ont-

romer stond in de keuken aan de grond vastge-
schroefd. Melk die na het venten over bleef werd 
geboterd. De aandrijving gebeurde eerst door 
een hond die in een rad liep dat buiten tegen de 
keukenmuur aan zat. Later was er een boterstand 
in de keuken: een vat van 60 liter moest met de 
hand gedraaid worden, ook een van de taken van 
Bert.

Aanvankelijk werd alles met de hand, met “de 
zicht (voor het koren) en de zessie (voor het 
gras)”, gemaaid. Daarna kwam de Cormick 
Deering maaimachine om gras en koren mee te 
maaien. Bert kon de combinatie van bewegingen 
van armen en voeten bij het maaien van koren, 
het afslaan, snel uitvoeren en ook dat mocht hij in 
het bedrijf al gauw meedoen.

Behalve het koren in de schuur werd er ook koren 
in ronde mijten bij de boerderij gezet, waarbij het 
de kunst was om de schoven zo neer te leggen 
dat de top hoger lag dan de kont, zodat het water 
niet vanaf de buitenkant via de konteinden in de 
mijt liep. Voor het dorsen had Dries-ome zelf een 

Jan Schoones vent in 1940 in Vught melk uit. In 
iedere melkkan kon 30 liter melk. Onder de kar is nog 
net de neus en een poot van de trekhond te zien. Aan 
het bord te zien, was vader Dries (Andries) de ver-
gunninghouder. Jan trouwde in 1942 en nam toen niet 
alleen de boerderij van zijn vader over, maar ook de 
ventwijk voor melk en eieren in Vught. (foto: familiear-
chief van André Schoones)

Op een dergelijke maaimachine hielp Bert 
van Nielen als jongeman om gras en ko-
ren te maaien. Op het lege stoeltje zat de 
voerman. De tweede man moest met een 
stok “het koren afslaan”, er voor zorgen dat 
het goed voor de maaibalk kwam. Alle aren 
moesten immers aan de zelfde kant vallen. 
Achter de maaibalk, rechts van de machine, 
werd het gemaaide koren vastgehouden op 
een bord, dat met de voeten bediend werd. 
Als er genoeg op lag om er een schoof van 
te maken, werd het koren losgelaten door 
het bord te laten zakken. Het bleef dan op 
het land liggen voor de bindsters. (foto: fami-
liearchief van Thijs Braam)



|  Den Heertgang jaargang 26, juni 202026

dorsmachine, dat was eerst een manege (een 
paard liep buiten een rondje en bracht via een as 
de dorsmachine in beweging), later kwam er de 
dorsmachine die op een motor werkte die in de 
schuur stond.

In De Hoef werd spurrie gezaaid. Die kon worden 
gemaaid. Of knolgroen, dat geplukt moest wor-
den. Als het te droog weer was geweest, was het 
knolgroen zo klein dat het bijna niet uit te trekken 
was. Bieten moesten met een borstel schoon-
gemaakt worden voordat die in de bietensnijder 
gingen.

De stal was een potstal en als die vol was, wer-
den met een stik blokken gestoken, die met de 
riek opgeladen moesten worden op een van twee 
erdkarren. De mest werd naar het land gereden 
en moest daarna gebroken worden. Om meer 
mest te krijgen werden vlaggen (plaggen, graszo-
den) in de stal gereden. Er werd ook stront in Den 
Bosch gekocht. Die werd met een aak (trekschuit) 
gebracht. Langs de Dommel was een pad, waar 
je zonder door poorten te moeten, over kon lopen 
om de aak te verslepen. Bij de Dommel werd de 
gier dan in een houten gierkist gepompt, die op 
de erdkar lag. Ook in Vught werd gier gehaald. Bij 
drogisterij van Oers aan het Marktveld in Vught 
moest ’s nacht de beerput leeggemaakt wor-
den. De beer werd in een ton geschept (met een 
gierklomp). Aan twee draagstokken die door de 
hengsels waren gestoken werd de ton dan, door 
de gang van het huis naar de staat gedragen en 
daar in het gierkistje gegoten.

Een van de taken van Bert was het water pompen 
- in de winter - voor koeien en kalveren op de stal. 
Dat moest nog met de hand gebeuren. Het water 
liep dan door een zinken buis in de drinkbak voor 
de koeien langs. Toen er een grupstal was ge-
maakt, lag de betonnen gierkelder naast het huis. 
Die  was echter gescheurd, daardoor was het wa-
ter in de waterput naast de stal en de gierkelder 
niet meer  geschikt om te drinken. Verderop vlak 
bij de kippenkooi is toen een nieuwe put gemaakt 
voor drinkwater, maar - vanwege de grote afstand 
- was het pompen van water behoorlijk zwaar, 
bovendien stond de put soms bijna droog.

Dries-ome huurde zijn boerderij van Van Lan-
schot en haalde ook voor hem elke week de huur 
op bij de (10 à 12) boerderijen, die eigendom van 
Van Lanschot waren. Dat had zijn voordelen: als 
er klanten bij zaten die de geleverde en opge-
schreven melk ‘vergaten’ af te rekenen werd er 
via van Lanschot en de burgemeester werk van 
gemaakt. In een enkel geval werd er zelfs ge-
dreigd met ontslag bij de baas van de wanbetaler. 
Zo ver moest het soms gaan.

Toen Jan van der Spank gemobiliseerd 
werd, heeft Bert van Nielen het werk op 
diens boerderij gedaan. Van die boerderij 
(adres toen: B125) is deze tekening gemaakt 
door een van de gijzelaars die van 1942 
tot 1944 op Beekvliet zaten. Links staat de 
boerderij van Jan en Truus van der Spank-
van Nielen. De rechtse boerderij (B124) is de 
boerderij van J.H. Kuijpers. De boerderij uit 
1661 van Van der Spank moest in 1976 het 
veld ruimen voor de nieuwbouwwijk Beek-
kant. Jan en Truus verhuisden naar een 
nieuwe woning in de Watersnip. Later gingen 
ze kleiner wonen  in de Kleine Beek, tegen-
over de plek waar hun boerderij stond. Jan 
overleed in 1999. Truus verhuisde daarna 
naar de Beemden, waar ze in 2003 overleed. 
(Afbeelding BHIC, IDnr. 1219-008710) 

De familie Schoones-van Nielen in 1939. De foto 
werd gemaakt wegens de 40-jarige bruiloft van An-
dries en Hanna. Hun kinderen staan achteraan. Van 
links naar rechts: Go (2e), Jan (6e), Jos (7e), Driek 
(10e) en Leen (12e). Ook Bert van Nielen staat er tus-
sen (8e); hij was toen 17 jaar oud. De andere volwas-
senen zijn schoonzoons en –dochters. De kinderen 
de kleinkinderen, die op dat moment geboren waren. 
(foto: archief van André Schoones)
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“Zag je je vader wel eens of je broers en zus-
sen”?, vroeg Annie. “Zelden of nooit”, antwoordde 
Bert beslist. “We hadden toch geen vervoer? 
Dries-ome had tenminste nog een fiets, maar 
tante Hanna heeft nooit kunnen fietsen. Als zij er-
gens naar toe moest, dan was het met de hoog-
kar. Hier zijn ze nooit op bezoek geweest, nooit”. 

Annie wilde weten hoe het kwam dat hij melkven-
ter was geworden. Maar dat was eigenlijk gewoon 
zo gegroeid, stelde Bert. “Ik kwam op zeker mo-
ment weer thuis te wonen in de Stokhoek en mijn 
vader had al verschillende klanten die de melk 
thuis kwamen halen. En omdat ik al een beetje 
wist hoe het ging, hebben we het er over gehad. 
“Als je nou eens ging proberen om hier aan het 
venten te gaan, dan kun je er misschien nog klan-
ten bij krijgen”, zei m’n vader. En toen ben ik met 
een vrachtfiets begonnen. Ik was 19 jaar en toen 
begon ook de oorlog.

In de oorlog
Jonge mannen werden onder de wapenen ge-
roepen, gemobiliseerd. Ook Jan van der Spank, 
de man van Berts oudste zus Truus van Nielen, 
was daarbij. Daarom werd Bert gevraagd tijdelijk 
het werk op de boerderij van Jan in de Beekkant 
voor zijn rekening te gaan nemen.  

Bert: “Ik ben wel gekeurd aan het begin van de 
oorlog, maar ik vermoed dat de papieren kwijt 
zijn geraakt, want iedereen die tegelijk met mij 
gekeurd werd, is helemaal niet in dienst geweest. 
Ze hebben hoogstwaarschijnlijk de papieren 
vernietigd toen de Duitser hier binnen viel. 

Ik kreeg een Ausweis omdat ik melkventer was 
geworden – vanwege de voedselvoorziening. 
Kijk, mijn ouders woonden in Gestel en die 

hebben vanaf het begin af aan de melk die ze 
over hadden verkocht. Dat vermoed ik althans, 
want ja, ik heb mijn vader wel gekend, maar mijn 
moeder niet.

In de oorlog hebben we eigenlijk weinig meege-
maakt, want er gebeurde hier weinig hè”. Eén 
situatie staat hem nog wel helder voor de geest. 
“We woonden dus in de Stokhoek, ik lag in bed 
en toen hoorden we zo van tub-tub-tub-tub, een 
V1, zo’n vliegende bom, aankomen. Op de Ka-
naaldijk waren ze met kanonnen aan het schie-
ten om de Pettelaar onder schot te houden. Ik 
denk die komt bij ons binnen en ik dook onder de 
dekens. Het was een voltreffer en bij ons vloog 
heel de voorgevel eruit. Het raam met kozijn en 
al lag op mijn bed, maar ik kroop er toch onge-
schonden onderuit. Materiële schade was er 
genoeg, maar zelf had ik wonder boven wonder 
geen schrammetje”.

“Later zijn er een paar keer soldaten ingekwar-
tierd geweest. We hebben twee inkwartieringen 
gehad. We hebben Hollanders gehad en we 
hebben Duitsers gehad”. “Bij jullie thuis”, zei hij 
tegen Annie, “heb je ook inkwartieringen gehad”. 
“Ik weet ook nog dat er bij jullie op de voorstal 
waar de koeien werden gevoederd, daar heb-
ben er twee gelegen, Duitsers, voor ze begraven 
werden. Ze waren van het front in Schijndel 
met de voedselwagen meegenomen en daar 
neergelegd”. “Bij ons stond een keukenwagen 
en bij jullie stond ook een keukenwagen. Bij ons 
maakten ze alles klaar en dat brachten ze dan 
naar Schijndel toe. Een man of zes lagen er toen 
bij ons ingekwartierd. Ze zijn een paar maanden 
gebleven”. Annie wilde nog weten of je de goede 
boter moest verstoppen, maar dat viel mee, zei 
Bert.

Bij het begin van de oorlog werden de fietsen 
meteen gevorderd. “Zo hadden we er een aantal 
en zo hadden we er geen meer”, vertelde Bert. 
“En dat was knap onhandig”. “Onze Piet zei, wat 
zullen we ermee doen? Daar bij Willem Kuijpers 
aan de Beekkant staan er wel vijftig of zestig, 
zei hij. Als we daar vanavond nou eens naar 
toe gingen”? “We zijn er met grote schrik – als 
ze ons gezien zouden hebben, zouden ze ons 
misschien wel doodgeschoten hebben – twee 
fietsen gaan halen. Toen hadden we er elk weer 
een. Want ja, we hadden geen vervoermiddel 
meer, wat moet je dan?” 

Bert van Nielen met zijn broers en zussen op 8 mei 
1945, de trouwdag van zijn broer Piet. Bert staat in 
het midden. Verder zijn broers Kees (rechts) en Piet 
(2e van links) en zijn zussen Truus (Geertruda), Go 
(Margaretha) en Zus (Francisca). (foto: familiearchief 
Van Nielen)



|  Den Heertgang jaargang 26, juni 202028

“Toen ze eenmaal doorgetrokken waren, had je 
verder weinig moeite hè. Eten was voor ons in en 
na de oorlog geen probleem. Je kwam dagelijks 
bij de boer hè. We hebben nog wel een schuilkel-
der op het erf gegraven”.

Hoe hij kennis kreeg aan Marie
Marie werkte in de oorlog bij een van zijn klan-
ten, Piet Schreurs, tegenover De Ruwenberg. 
Daar was ze voor dag en nacht en Bert kwam 
er elke dag melk brengen. Het duurde niet lang 
of het werd zoals ze zeggen “een heilig huiske”. 
Annie wilde weten hoe dat was, verkering in 
de oorlog, maar Bert deed het af met een “wat 
denk je?”. 

In de oorlog en ook erna was er de bioscoop 
van Van de Biggelaar, naast het huis van Braks. 
“Bio Big” werd die zaal genoemd. Nu is het een 
dubbele woning, maar vroeger was dat een 
bekend café met een zaal erachter. De burge-
meester woonde er ook naast. “Daar zijn we ver-
schillende keren naar de film geweest, zwart-wit 
films, weet je wel, en het was al heel wat”. “En 
naar de kermis. En wandelen”. 

Op een gegeven moment besloot zijn vader met 
de boerderij aan de Duifhuisstraat te stoppen. 
Bert z’n oudste broer Kees wilde het overnemen. 
Het is niet zonder slag of stoot gegaan en de 
overdracht was ook wel wat geforceerd. Niet 
alleen Bert was thuis komen wonen, maar ook 
Zus die daarvóór bij tante Bet in Den Dungen 
woonde. Maar daar was nu geen plaats meer 
voor, dus die moest ‘op d’n vreemde’. “Die heeft 
d’r eigen voor dag en nacht moeten verhuren bij 
een tandarts in Vught”, zei Bert, waarmee hij be-
doelde dat ze er in de huishouding ging werken.

Zelf ging hij bij de ouders van Annie wonen, bij 
Jan en Truus van der Spank-van Nielen op de 
Beekkant, die op dat moment twee kinderen 
hadden. “Ik heb daar toen een jaar of anderhalf 
of twee gewoond, en er kwam een nieuwe kleine 
bij, ja gij Annie, en toen werd er gezegd, we heb-
ben geen ruimte meer voor je, ge zult toch iets 
moeten zoeken”.

“Dat we toen trouwden werd versneld omdat jij 
in ‘46 kwam, Annie”. “Ja de boerderij was groot 
zat, maar er waren eigenlijk maar twee slaapka-
mers. Dus ik moest wijken”. Bert en Marie zijn 
getrouwd en het feest werd gevierd bij Zus van 
der Meijden. 

Er moest natuurlijk ook een woning komen. “Er 
stond een huisje te koop in mijn melkwijk. Toen 
ik er aan de deur kwam heb ik ze gevraagd of 
ik de voorkeur kon krijgen”. “Da krijgt niemand 
anders als gij”, had ze gezegd. Ik weet nog wel 
dat ze een bepaalde som geld vroeg, ik heb niet 
afgeboden of niks, maar ik moest naderhand 
bij de notaris komen en die had gezegd dat het 
te duur verkocht was. Want ik geloof dat we er 
1400 gulden voor moesten betalen en we hebben 
naderhand 400 gulden terug gekregen”.

“Ik had het gekocht van een héél oud mens, 
die woonde bij haar dochter, die was met Pietje 
Heessels getrouwd en Pietje was nog vracht-
wagenchauffeur geweest en had nog gereden 
met een wagen met zo’n kachel er achterop. Die 
moest je nog met kolen en hout stoken, want toen 
kon je nog niet aan benzine komen. Piet had er 
zelf ook gewoond. Hoe het kon, weet ik net, want 
ruimte was er niet voor al die kinderen”.

“Er zaten toen twee bedstee-en in, maar die 
heb ik er toen uitgebroken. Elektriciteit was er 
niet, water kwam uit de put. We noemden het 
huisje ‘de hut’, maar het was ook gewoon een 
hut. Want hier staat dan wel een hoge muur”, zei 
hij, wijzend op de pentekening, “en dat lijkt dan 
heel wat. Vòòr kon je rechtop naar binnen, maar 
binnen had je verschillende doorgangen waar je 
moest bukken. Als je naar de slaapkamer ging, 
die deur zal één meter vijftig zijn geweest. Ik weet 
nog wel dat de pastoor kwam om het in te zege-
nen maar die liep met zijn hoofd tegen de boven-
post aan. De vloer dat waren allemaal stukken 
plavuizen en in de slaapkamer lag een oud kleed 
en toen we dat wegtrokken was het helemaal wit 
van de schimmel en lagen er allemaal gewoon 
straatstenen onder. En die lagen nog in de zwarte 
grond ook. Die hebben wij er nog allemaal uitge-
krooien. Onze Piet had wit zand gebracht en dat 

Bert van Nielen en Marie Groenendaal trouwden op 
31 juli 1947. (foto: familiearchief Van Nielen)
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hebben we erin gereden en er betonnen vloeren 
in gemaakt. Het was ook een halfsteens muur, 
spouwmuur bestond toen denk ik nog niet. Koud 
was het ook, het waaide van alle kanten binnen. 
We hebben er bijna vijf jaar gewoond”. “Ja”, zei 
Annie met enige weemoed en bewondering, 
“Francien is er geboren, en Mari”. 

De vrachtfiets is daarna een bakfiets geworden 
en toen paard en wagen. En weer later ‘een 
bestelbus die niet doorging’. Wat hij daarmee 
bedoelde, wilden wij weten. “Ik ging rijden zonder 
rijbewijs. Dat mocht natuurlijk niet, maar hij heeft 
me geen verbaal gegeven, die politieman, dat 
was wel netjes. Ja, had hij gezegd, ik weet dat je 
geen rijbewijs hebt, dus dat kun je niet laten zien, 
maar kom morgen niet weer met die wagen, want 
dan kom ik zelf in de problemen.

Naar de Hoogstraat
Na die vijf jaar kocht Bert een huis aan de Hoog-
straat. “Ja”, zei Bert, “een mooi huis, voor het be-
grip van toen was het een mooi huis. Gerard en 
Rianne zijn er geboren. Nu zit m’n zoon erin, die 
heeft het drastisch opgeknapt. Zoon Mari heeft 
eerst op 11a gewoond, maar is nu ook ergens an-
ders gaan wonen. Gerard heeft het toen gekocht.”

Bij “de hut” kon je geen levende have houden, 
maar aan de Hoogstraat wel. Kippen en zelfs een 
paar mestvarkens. Er lag een braak stuk grond 
naast, die eigenlijk niet bij de koop behoorde. 
Maar er bood geen man op. En toen zei de nota-
ris: “Nielen, wilde gij die grond nie hebben?” ”Dat 
ligt eraan”, zei ik. Maar ik hoefde de grond niet 
te betalen. Er had toch niemand belangstelling 

voor. Ik kwam bij die mensen ook met de melk. 
Notaris Leemans was het. Het was toen nog niet 
ontgrond. De grond lag nog hoger dan hier de 
muren. Die hebben we af laten graven. Nee, ze 
hebben er niet voor hoeven betalen. Ze moes-
ten hier al die straten om heen aanleggen, van 
die pekwegen en daar hadden ze wit zand voor 
nodig. En die moesten ze hier onder de zwarte 
grond uithalen. We waren al blij dat we die bult 
kwijt waren hier achter het huis. Want er groeide 
ook niks op en daarom wilde het geen man. Ik 
denk dat ze er wel twee of twee en een kwart 
meter af gehaald hebben. Nu groeit het wel; het 
is misschien wel iets te laag”. Het is dan ook een 
grote tuin. Aardappelen zijn er voor het hele jaar 
genoeg. “Maar die tuin kan ik niet goed meer 
aan”, zei Bert, “Het is de leeftijd hè”.

“Die grond had ik dus. Rein Groenendaal, een 
broer van mijn vrouw, had gevraagd of hij er op 
mocht bouwen, op dat braak liggend stuk grond. 
Ik had gezegd, nou doe maar, want ik had toch 
nooit gedacht dat hij daar vergunning voor zou 
krijgen. Maar het was te duur voor hem alleen en 
toen had hij een plan voor twee huizen in plaats 
van één gemaakt. Een zuster van hem zou in het 
tweede komen”.

Dat ging echter niet door. “Dat kwam zo: Rein kon 
thuis de boerderij overnemen, want opa die waar 
‘t vort muug. Toen hoefde hij dit huis niet meer en 
z’n zuster zei, als jij ’t niet neemt, dan hoef ik het 
ook niet. Toen kon ik twee dingen doen. De hui-
zen nemen of afzeggen. Ons Marie zei, wat kan 
het jou schelen, ge vat ze gewoon. Want ik was 
bang dat ik de subsidie niet zou krijgen, omdat 
ik ze niet voor m’n eigen nodig had. Het waren 
premiewoningen. 

Want ik was eerst naar de bank gegaan, naar 
Marinus Groenendaal van de Boerenleenbank, 
en die zei: “wat kom je nou tekort?” “Nou niet zo 
veel.” “Nou,” zei Marinus, “dat kost veel te veel 
van beschrijven en zo, is er in de familie geen ge-
legenheid? Je hebt toch familie zat?” Maar ik zeg, 
“die hebben allemaal ook geen geld.” Nou, ik kon 
het toch proberen. Toen ben ik naar Frans van 
den Broek gegaan en heb tegen hem gezegd: “ik 
kom zo veel en zo veel tekort, kun je me daar-
mee helpen?” Dat was geen enkel probleem. Ja 
boeren onder elkaar, die helpen elkaar.

Maar ik kreeg de subsidie wel en toen kon ik het 
samen met de huur gemakkelijk opbrengen en 

Na vijf jaar verhuisden Bert en Marie van Nielen 
van “de hut” naar de Hoogstraat. Zij trokken in het 
linker huis, nummer 11 en bouwden daar later twee 
woningen onder een kap naast. Toen zoon Gerard 
rond 1980 nummer 11 kocht, schoven zij een woning 
op; 11a werd hun nieuwe woning, totdat zij in 2018 
verhuisden naar het Wereldhuis in Boxtel. (foto heem-
kundevereniging, Thijs Braam)
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had ik het geld van hem niet meer nodig. Dat was 
eigenlijk wel een meevaller. Iedereen kon dat 
eigenlijk wel, maar niemand durfde het. Toen had 
ik drie huizen. “Ja,” zei Toon van Berkel, “zo heb 
ik ooit een rijke vrouw getrouwd, zei hij. Ze had 
drie huizen. Maar het waren wel werkhuizen.” Die 
kon dat zo mooi vertellen.

Al die jaren hebben we hier gewoond. Tot onze 
Gerard ging trouwen en ja, die moest een woning 
hebben, waar hij zijn werk in kon doen. Hij onder-
hield en repareerde auto’s. En ik had een woning 
met bedrijfsbestemming. En toen heb ik van een 
van de twee andere huizen de huur opgezegd en 
zijn we daar in gaan wonen. Dat is misschien al 
wel 30 jaar geleden”.

Van groei naar neergang
“Aanvankelijk moesten we de melk bij het melk-
fabriekje in Den Dungen halen. Toen dat opge-
heven werd, ergens in 1950 – ’52,  moesten we 
het van de melkfabriek in Den Bosch betrekken. 
Alle dagen bellen en dan brachten ze het met de 
vrachtwagen bij me thuis. Eerst losse melk, later 
in flessen. Ik heb jaren aan een stuk karnemelk-
se pap verkocht uit 40-liter bussen. Die moest je 
bij de klanten met een maatje rechtstreeks in de 
pan scheppen. Het werd door de St. Jan aan-
vankelijk nog niet in flessen geleverd. 
Toen die flessen er waren, kwam er steeds 
meer bij: yoghurt in flessen en vanille en choco-
lade vla. Eerst waren het allemaal halve literse 
flessen en toen kwamen de literse flessen. Het 
assortiment werd steeds groter”, legde Bert uit.

“Hoeveel klanten ik had? Dat is moeilijk te zeg-
gen, ik denk zo’n 120. Huis aan huis en alle 
dagen. In het begin reden we door mekaar. Dan 
had ik wel klanten die van Van Berkel en Van de 
Loo melk vieten en ook van mij. Maar je had er 
ook die op drie plaatsen schuld hadden. En toen 
zijn we in ieder z’n eigen wijk gaan rijden, toen 
kon dat niet meer”.

“Ik was niet in loondienst. De meesten, die daar 
in Vught liepen, waren wel in loondienst, die 
waren allemaal knecht bij de St. Jan. Wij niet, 
Van Berkel, Van de Loo en Wagenaars. Van 
de Pol is naderhand in mijn plaats gekomen. 
Wij waren zelfstandig. Die in loondienst waren, 
reden na een paar jaar in  elektrische wagens. 
Geregeld weigerden die karretjes dienst en dan 
zaten de klanten een dag zonder melk. Dat was 
bij mij niet”.

“Moest je als melkboer niet met elkaar concurre-
ren?”, wilde ik weten, maar dat viel volgens Bert 
nogal mee. “Want de prijzen, dat waren vaste 
prijzen. Die stonden ook op de wagen hè. Er 
verkocht niemand goedkoper of duurder als jij. 
Dus ook geen extra reclame, dat was toen nog 
niet. We werkten goed samen. Er was natuurlijk 
af en toe wel eens iets, waar is dat niet? Ik reed 
in het begin een stuk in de wijk van Jos Sterks 
en hij reed een stuk in mijn wijk. Die klanten 
hebben we toen geruild. Hij ventte toen ook in 
Den Dungen. We vervingen elkaar bij ziekte of in 
de vakantieperiode. We gingen wel op vakantie, 
naar Duitsland bijvoorbeeld, maar niet dikwijls, 
dat zat er nou weer niet aan. Hobby’s? “Ja, wer-
ken, er moesten veel uren gemaakt worden”.

“Of je er wat mee kon verdienen, ja dat lag aan 
je eigen. Een praatje kunnen maken, dat was 
belangrijk hè. En dan kun je verkopen zo veel 
als je wilt. Maar als je nergens geen tijd voor 
hebt, en moet spoeien van de een naar de 
ander, ja dan... Toen het slecht ging, ging het 
met iedereen slecht. Ik ben er met m’n 49e mee 
opgehouden. Dertig jaar toch nog hè”.

“Er waren in die jaren in Gestel een zestal krui-
denierswinkels, maar zuivel verkochten ze niet, 
dat moest rondgebracht worden. De opkomst 
van de supers en de komst van de koelkast 
maakten het moeilijk, maar dat was eigenlijk na 
mijn tijd. Na verloop van tijd leverde de St. Jan 
ook grote koelcellen. Die heb ik nog jaren in huis 
gehad. Daar verkocht ik ook bier uit, hele krat-
ten, gekoeld bier, daar verdiende ik meer aan 
dan aan de melk. Dat bier verkocht ik van huis 
uit, maar je was eigenlijk nooit vrij. Op zondag 
was de loop het grootst. Maar ze moesten wel 
lege flesjes meebrengen en geld, want opschrij-

Het gezin van Nielen omstreeks 1962. Van links naar 
rechts: vader Bert, Gerard, Mari, Rianne, Francien en 
moeder Marie. (foto: familiearchief Van Nielen)
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ven, daar deed ik met het bier niet aan. Als ze 
nergens aan bier konden komen, dan hadden wij 
het nog. Allemaal Heineken. We zijn er nog eens 
een keer op excursie geweest, omdat we daar 
het bier afnamen”.

“In de melkwijk waren de vrouwen meestal thuis, 
die werkten niet. Op het laatst was dat echter 
steeds minder. Er stonden in Gestel veel oude 
boerderijen. De eerste grootschalige nieuwbouw 
was die in de Theereheide. Daar verhuisden ver-
schillende van mijn klanten naar toe, die kregen 
daar een huis toegewezen en dat waren vaak 
grote gezinnen. Voor mij was dat een hele klap. 
Aan de Beekkant werd niet veel gebouwd. En 
daar konden we niet uitbreiden. Wat dat betreft 
is het maar goed dat ik er kort daarna mee ben 
opgehouden. Want een oude man en een oude 
vrouw, daar kon je maar een liter of zo in de 
week slijten, dat schoot niet op, maar die grote 
gezinnen, dat verdiende wel. En andere produc-
ten erbij nemen dat ging eigenlijk niet. Er ging 
een aparte groenteboer rond, Harrie van der 
Loo. Daar kwam je niet aan toe. En veel mensen 
verbouwden hun eigen groenten. Er was er één 
die ging in het najaar met een boekje rond en 
dan bracht hij het bestelde zaad in het voorjaar 
rond. Dan kon je je eigen boontjes zetten.

Het ongeluk, het keerpunt
“Ik ben een jaar uit de running geweest door een 
ongeval. Ik was met paard en wagen naar Den 
Dungen gereden, witte nie, ‘s morgens vroeg, 
en ik had vóór m’n lampen op. D’r komt van Den 
Dungen af een auto en die wilde de binnenbocht 
pakken, daar bij Van Breugel. Ik zie de koplam-
pen recht op me af komen en ik verschiet ervan 
en rij zo de sloot in. Ik duikel over de wagen, over 
de ijzeren burries en toen is mijn linker knie ver-
brijzeld. Ik kon niet meer lopen. Het is nooit meer 
goed gekomen. Het eerste jaar had iemand van 
de St. Jan het waargenomen en toen heeft Van 
de Pol het overgenomen”.

“Ik heb dus een jaar zonder inkomen gezeten, 
toen ik dat jaar in het ziekenhuis lag. In Nijmegen 
moest ik revalideren. Marie had het hard te halen 
in die tijd. Ik had de huur van de beide woningen 
en Francien verdiende bij modehuis Lambooij in 
Den Bosch een paar tientjes in de week. Daar 
heeft ze jaren gewerkt. Thuis deed ze naaien 
en verstelwerk en zo konden we het een beetje 
rondbreien. Dat ik die huren had, was wel een 
beetje mijn geluk”.

“Na mijn herstel ben ik in Utrecht gaan werken. 
Ze kwamen me elke dag met de auto ophalen, 
met een luxe wagen, de drie anderen kwamen 
uit Vught. Het was vroeg op, maar dat was ik wel 
gewend. En ik heb ook een tijd in ploegendienst 
gewerkt. Het was een staalfabriek. Ik heb er 
tien jaar gewerkt en toen ging de fabriek dicht. 
Het was een onderdeel van de Hoogovens – er 
werden betonmatten gemaakt - en die zaten er 
goed bij. Ze betaalden door en ook de pensioen-
premie tot m’n 65e ”.

Hoe hij aan die baan kwam? “Het stond in de 
krant en toen heb ik er op gedaan en moest ik 
me laten keuren in Den Bosch en ik kon direct 
beginnen. Ik was wel aardig hersteld, maar had 
toch nog wel last van mijn knie. Het was niet 
direct zwaar werk, maar wel ongezond werk: veel 
stof, veel ijzerstof. Veel lawaai, m’n oren zijn er 
niet beter op geworden. Klereherrie was het en 
stof. Eerst heb ik in de kantine gestaan, maar ik 
moest ook in de fabriek de kantine van de bazen 
schoonhouden en dat werd me teveel. En toen 
hebben ze een man en een vrouw aangesteld en 
ben ik in de fabriek gaan werken. Op mijn zestig-
ste sloot de fabriek en kwam ik thuis te zitten”.

We hebben met drieën nog naar de foto’s zitten 
kijken die zijn vrouw Marie in een klein tasje 
bewaarde. Veel familieportretten. Bert en Ma-
rie hebben inmiddels acht kleinkinderen en vijf 
achterkleinkinderen. Toen ik naar huis ging heb 
ik nog een blik in de tuin geworpen. Een lange 
tuin naar achteren, bloemen en groenten. “Van 
wie zou hij het zaad betrekken”, dacht ik nog. Het 
begon al herfst te worden.

Tot in de 70-er jaren van de 20e eeuw bezorgden sommige 
melkboeren nog zuivelproducten met paard en wagen aan 
huis. Ook Bert van Nielen bracht zo zijn producten aan de 
man. Op deze foto Peter van de Loo (achter de wagen) en zijn 
knecht Henk Tinnebroek. (foto archief heemkundevereniging; 
eerder gepubliceerd in Den Heertgang mei 2013)
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